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Time: 60 min

Unit — Chilcotin War \ Lesson One: Introduction to the area

Materials:
- Blank Map of BC
- First Nations Map of BC
- Pronunciation guide to FN names
- Handout on meaning of names

What's the student
doing?

Plan of the Day

What's the
teacher doing?

Introduction “Do now”

When students enter the class, have a blank
map of BC up on the board or projected.
Have students reflect on what they know
about this map and the geography of BC.
(Assessing prior knowledge). Have them
write down everything they think they know
about the names and areas of BC.

What's the teacher doing?

Review what is on board, ask questions to
ensure students understand what is
expected of them in this reflection.

Transition

Have student collect the handouts of BC's
Political and First Nation maps

Think-pair-share Discussion

As this is an introduction to the geography

of the area, have students start by labelling

on the map of BC, where this conflict takes

place.

Then in partners have them brainstorm a

set of questions they have regarding the

geography of the area and how the land

would play into this trail. For example some

questions might be:

1. How big is the area?

2. Isit mountainous?

3. Are there lakes, rivers, other major
water ways?

4. How do the TSilhqot'in people get
around?

Once they have brainstormed a set of

questions, have them read over the handout

and reflect on the names of the area. Have

them then brainstorm a set of questions

they are wondering about the First Nations

and the Colonial names for the areas on the

map.
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1. Have students read handout (p. 160
of the text) “How do places get their

Deeper Thinking names?”

2. Answer the questions from the
sidebar

3. Discuss answers in the next class.
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Time: 60 min

Unit - Chilcotin War \ Lesson Two: Geogra

hy of the area

Materials:
- Handout from page 155 of the
textbook
- Handout - or six handouts - on the
TSilhqot'in Nations and Chiefs

What’s the student
doing?

Plan of the Day

What's the teacher
doing?

Introduction “Do now”

Discussion

Start with discussion about the article from
yesterday about how do places get their
names? As a bell ringer, you could have
students respond to the idea of changing
major city names back to their Indigenous
name - Thoughtful reflection.

Mapping Story

Hand-out from page 155 of Text (Using
maps to tell a story). Have students write an
account using just the maps of the area,
about the details of what happened in 1864.
Make sure they are verifying the names and
using the aboriginal names when possible.

Transition

Divide students in to 6 groups

Research On Computers

Assign each group one of the 6 TSilhqot'in
Nations and their Chiefs. Have them
research their nation and create a
presentation to the class on each of the
nations.

This may take a couple of classes.

CHILCOTIN WAR UNIT PLAN 6




Time: 60 min

Unit - Chilcotin War \ Lesson Three: Geography

Materials:
- Access to the teacher computer to
present their power points if that is
their presentation.

Plan of the Day What's the student

doing?

What's the teacher
doing?

Introduction

Have students reflect on the quote on the
board.

“In many ways, the TSilhqot’'in Nation is not
part of Canada. We were never part of any
form of confederation in 1871. This, along
with our treatment as Indigenous peoples,
has placed us outside of the governing body
called Canada.” Chief Russell Myers Ross -
Yunest'in, TSilhqot'in National Government

Transition

Into their groups for presentation

Presenting

Have each group present their nation to the
class.

Students should save questions for the
discussion at the end. Encourage students
to have at least one question per group, for
another group on their nation or their
presentation.

Closing

Have students write an exit card, reflecting
on the geography and nations of the area
and thoughtfully respond to the challenges
this may or may not present when
organizing a military rebuttal to advancing
people on their land.
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Time: 60 min

Unit - Chilcotin War | Lesson Four: Background to the war

Materials:

- Quote on the board

- Primary source documents

- Chart paper

- Access to computers (if doing
extension activity)

- Picture of Lhat§’as?in

- Reading from the textbook on
Lhat§’aS?in

Plan of the Day

What'’s the student
doing?

What's the
teacher doing?

Introduction

“Do now”

When students enter the class, have the
following quote on the board, or projected
on to the screen.

“There is room on this land for all of us and
there must also be, after centuries of struggle,
room for justice for Indigenous peoples. That
is all we ask. And we will settle for nothing
less.”

— Arthur Manuel, Unsettling Canada: A
National Wake-Up Call”

Have them consider what the quote means,
do they agree or disagree with it. Have them
spend 5-10 minutes writing a reflection on
the quote and how it might tie into today’s
lesson.

What's the teacher doing?

Review what is on board, ask questions to
ensure students understand what is
expected of them in this reflection.

Transition

Get students to move so they are sitting
beside someone else.
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Think-pair-share

Discussion

Have student’s pair off and share what they
have written. After reading what they have
to their partner, encourage them to ask each
other questions about what they wrote
about or perhaps to help them define or
expand upon their understanding.

Have the class reconvene as a group and ask
students to volunteer to share out what they
have discussed with the rest of the class.
Number them off to create smaller groups
(4-5).

In their groups give them each a primary
source document from the court and have
them record their discussion on a piece of
paper. Some things to have them write
might be the following:

“What problems might there by with using
this source in a trial of the TSilhqot'in
warriors?”

“How would you decide the importance of
this document?”

Have them record their ideas and discussion
about these two questions on their chart
paper. After about 15 minutes bring them
back as a class and ask them to share some
of their thoughts.

Ask them where else they could look to find
other perspectives on an issue.

EXTENSION: Have them look through
documents in the archive section of the
website
https://www.canadianmysteries.ca/sites/kl
atsassin/home/indexen.html Here the
students can choose from diary and journal
entries, to newspaper articles, to recorded
oral histories. Have students choose a
couple on their own and analyze their worth
in investigating this event, and then share
with others their thoughts on the
importance and complications with using
the document they have chosen.

CHILCOTIN WAR UNIT PLAN 9




Transition

Hand out the handouts... “What are the
different perspectives on the Chilcotin War”.
(Taken from Textbook First Peoples and
European Contact)

1. Have students answer the reflection
questions after reading the handout.
Allow them to do this quietly and
independently.

What's the teacher doing?
Ensuring silence so students have space to
reflect and answer thoughtfully.

What's the student doing?
Recording their reflections

Assessment:

Assess their answers after class to ensure
they are thinking and reflecting thoughtfully
about the questions.

Journal Entry
(10 minutes)

Picture of Head War
Chief LhatS’aS?in

Show students a picture of Head War Chief
Lhat§8’as?in on the projector. Have them
reflect on what they have learned this class
about perspectives and have them make
some educated inferences about this Chief
and what kind of man he was, just by the
picture.

What's the teacher doing?

Circulating to ensure everyone is writing a
full and complete journal entry and if
anyone has any questions about the picture.
Encourage them to just use their own
thoughts though and to reflect deeply on
what they have learnt.

What'’s the student doing?
Thoughtful writing.

Closure

Hand in

1. Make sure everyone turns in their
assignments and reflections from today
and that their name is attached to every
piece.

2. Give them the hand-out on LhatsaS?in
(p- 152 and 153) and ask that they read
it tonight for homework.
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Time: 60 min

Unit - Chilcotin War | Lesson Five: Analyzing documents from the trial

Materials:

- Quote on the board
- Picture of the Head War Chief

Lhat§’as?in

- Article from pages 154, 156, 157 of

Textbook
- Chart paper

- Access to computer and other
documents regarding the War.

Big Idea:

Plan of the Day

What's the student
doing?

What's the
teacher doing?

Introduction

“Do now”

When students enter the class, have the
following quote on the board, or projected
on to the screen. “We meant war, not
Murder” from Head War Chief Lhat$’as?in.
Reflect on what significance that might have
on someone’s understanding of the events
that took place. How does that affect a trial
or a jury when they consider the actions
taken?

What's the teacher doing?

Review what is on board, ask questions to
ensure students understand what is
expected of them in this reflection.

Transition

Get students to move to the tables where
there are big sheets of paper.

Table Texting

Silent thinking

1. Have students read the article in the
center of their page (taken from pages
154, 156, and 157 of the text).

2. Have them silently record their thoughts
about the text on the chart paper. After
they have written their response, have
them respond to at least one other
student’s response...either with a
question or an addition to the chart.

3. After they have read everything at their
table, they are to circulate to the other
tables and record responses to the ideas
there.

4. Once everyone has circulated, bring
them back as a class and ask them to
share their thoughts with everyone. Go
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around the circle to ensure everyone has
a chance to add to the discussion and
share what they are thinking.

What's the teacher doing

Circulating and ensuring that the responses
and questions are thoughtful and
considerate.

Students will be assessed on both their
written thoughts on the topic as well as
their participation in the discussions and
with their partners.

Transition

Put the following question on the board -
ask students to return to their seats and
take out a piece of paper.

Analysis of the
documents

1. Question “Why did the TSilhqot'in feel
that they needed to defend themselves?
Do you think the colonial government
understood their perspective? Why or
why not? Use evidence (have evidence
from the Canadian Mysteries website
and the Tom Swanky book, available to
the students) and act as though you were
a lawyer in this trial. What further
information would you need in order to
ensure a fair and equitable trial?

2. This process may take a few classes.
Teacher may want the students to work
in teams or groups.
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Time: 60 min

Unit - Chilcotin War \ Lesson Six: Analysis and presentation of documents from trial

Materials:

- Access to information if still needed.

Big Idea:

Plan of the Day What'’s the student

doing?

What's the
teacher doing?

Introduction

“Do now”

When students enter the class, have the
following quote on the board, or projected
on to the screen. “A tale of corrupt practices
and self-dealing is not the only set of
cultural influences we can discover leading
to the courtrooms of 1864 /65 and the
hanging of the TSilhqot'in Chiefs” (p. 37 -
The True story of Canada’s “war” of
extermination on the Pacific.) Have them
consider what the quote means, do they
agree or disagree with it. Have them spend
5-10 minutes writing a reflection on the
quote and how it might tie into today’s
lesson.

What's the teacher doing?

Review what is on board, ask questions to
ensure students understand what is
expected of them in this reflection.

Transition

Get students to move so they are sitting
beside someone else.

Legal Discussion
Analysis of the facts
available and debate
amongst legal teams.

Discussion

1. Have students sit in their teams, that
they were in when analyzing the
documents. Have them review their
thoughts and findings regarding the
position of the Chiefs and their view that
this was war. Prepare them to discuss
and defend their position to the class.

2. Class discussion, defence of position.

What's the teacher doing

Facilitating discussion and ensuring
students have a sound understanding of the
information in the handout.

What's the student doing?
Participating in the discussion.

Students will be assessed on both their
written thoughts on the topic as well as
their participation in the discussion.
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Time: 60 min x 2

Unit - Chilcotin War \ Lesson Seven and Eight: Exoneration process

Materials: Big Idea:
- Chilcotin War Timeline
The following videos from the TNG YouTube
channel (search TSilhqot'in National
Government on YouTube)
- What does “Exoneration” mean
- Federal Exoneration of TSilhqot'in
War...
- Exoneration speech by Canada in
TSilhqot'in (optional extension)
- War Chiefs Exoneration Video
viewing notes
- Exoneration of "The Chilcotin Chiefs"
- Shawn Swanky
Plan of the Day What's the student | What's the
doing? teacher doing?
When students enter the class, have the
following quote on the board.
“I know that this posthumous exoneration
cannot by itself repair the damage that has
been done. It is my sincere hope, though,
that it will allow healing to begin as Canada
and the TSilhqot'in Nation embark on a new
journey together toward reconciliation.
This is another important step forward to
Introduction “Do now” recognize and support the implementation
of the rights of the TSilhqot'in and all
Indigenous Peoples, enshrined in our
Constitution.”
—The Rt. Hon. Justin Trudeau, Prime
Minister of Canada
Reflect on what significance of the quote
and its meaning to the people and
descendants of the Chiefs.
What's the teacher doing?
Review what is on board, ask questions to
ensure students understand what is
expected of them in this reflection.
Have students collect any hand-outs for
Transition lesson.
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Class discussion and
review of timeline.

PowerPoint review

Explain that students should make some
notes about the timeline from the
PowerPoint.

What's the teacher doing?

If the teacher has created a PowerPoint of
the TSilhqot'in historical timeline, go
through the slides as a class and ensure
there is understanding of all the events
leading to the hanging of the Chiefs. If no
PowerPoint, just photocopy document from
the appendix and work through the
information as a class discussion.

Students will be assessed on their
engagement in the discussion and
participation in any discussion about the
events leading to the hanging.

Transition

Set up the videos to play, any handouts on
videos, or note taking required for the
videos.

Video watching and
discussion/reflection

Show the videos to the class one at a time.
Have students take thoughtful notes about
the events, the Exoneration, tone,
importance, etc.

After each video, have the class
think/pair/share their thoughts on the
video and any questions they have.

Come back together as a class to answer
any questions or share out any ideas any
thoughts.

After all videos have been shown, have the
students write down what they felt about
the Exoneration. Some guiding questions
for their responses could be: Why was it so
important to the TSilhqot'in people to have
this exoneration? Even though it’s years
later, why would this still have an impact on
the community or nation? Is there anything
more the Federal government could or
should have done?

The optional video is entirely in the
TSilhqot’in language and so should not be
shown in its entirety, just intended to give
students a sense of the story told through
traditional language.
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Time: 60 min

Unit - Chilcotin War \ Lesson Nine (a): Final Assessment - Socials Class

Materials: Big Idea:
- Computer program such as Sway or
Prezi or PowerPoint
Plan of the Day What'’s the student | What's the
doing? teacher doing?
Have students read through newspaper
Introduction “Do now” articles from the 20t Century on the

Chilcotin War.

On Computers “Re-writing” history

Teacher can create a worksheet for this
activity if they wish.

Students will create a news story “re-
writing” history. They will report on the
story, given their new knowledge on the
events, the fall out that happened, the
apologies given by today’s government.
With all that knowledge, they will travel
back in time and write the newspaper
article taking in to account their views

today, changing and thereby acknowledging

the bias that existed in the past.

Students will have to rethink what the judge

and police response would be if they were
using the biases of today’s society. They
will have to rethink public opinion.
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Time: 60 min

Unit - Chilcotin War | Lesson Nine (b): Final Assessment - Law 12

Materials:

Big Idea:

Plan of the Day

What's the student
doing?

What's the
teacher doing?

Introduction

“Do now”

When students enter the class, have the
following quote on the board, or projected
on to the screen. “We meant war, not
Murder” from Head War Chief Lhat§’as?in.
They reflected on this towards the
beginning of the unit, have them now reflect
on the legal implications of war vs murder.
How does that change the public reaction?
How does it change how it is dealt with by
the court system?

Transition

Have student form groups of 3-4

Acting lawyers

We meant
War not murder

In their “legal teams” have the students
review the documents they have looked at
throughout the course of this unit.

Have them decide if they need more
information or not and what more they
would need to try this case.

First they will need to decide if they are
looking at this case as War or whether it
falls under the charge of Murder.

Second they will gather the documents they
would need to proceed with the case and
the defence they would mount. Students
can also take the prosecution’s side of the
case, though caution them about racism and
revisiting history since the Chiefs have since
been exonerated.

Once their legal team has all the
information they would need to defend the
Chiefs in this case, they will then write their
opening and closing statements for the trail.
[ do not recommend a mock trial, as this
could be a racially charged debate and
would negate the exoneration of the Chiefs.
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However, with opening and closing
statements, they will defend their position
and provide reasoning and explanation,
showing their understanding of the issue
and their examination of the documents.
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Appendix and Resources
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Chilcotin War Unit Plan — Reference Page

(1) First Peoples and European Contact: Pearson Publishing

(2) Tsilhgot’in National Government — transcripts, some maps, and biographies

(3) www.tsilhqgotin.ca - background documents

(4) The True Story of Canada’s War of Extermination on the Pacific by Tom Swanky

(5) Canadian Mysteries Website — UVIC

*Please Note: The Tsilhqot’in National Government has not endorsed the Canadian Mysteries Website
as a recognized source, as it lacks in the leading factors driving the attack on the road crew, such as the
threat of small pox, incursion into the territory, disrespect of women, betrayal of the Chiefs at peace
talks. *

https://www.canadianmysteries.ca/sites/klatsassin/home/indexen.html

(6) Tsilhgot’in National Government YouTube page — Exoneration Videos
https://www.youtube.com/channel/UC2-7dFH9j 3CoOf-WIOEmeA

(7) Other:
a. Audio translation of T§ilhqot’in pronunciations, place names and warriors names provided by
William Myers.
b. Mabel Alphonse’s story, “they were in battle with each other” ?ElhtSuwelt’i, the Chilcotin War
recorded and translated by Bella Alphonse.
c. Peyal Laceese recorded song from Ottawa House of Commons Exoneration.

Copyright @ 2019

R
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George’s Story

This is a rewritten story

based on historical

The sound of swarming insects and the roar of the

events. It shows one river seemed to go quiet as George, a fourteen-

perspective on the

Chilcotin VWar. YWhat

can we learn from

year-old boy, looked up from the breakfast dishes

he was washing. George stared at six men armed

this account? Where with knives, axes, and guns. George knew who

should we look for
other perspectives?

these men were. They had been working in the
road-building camps for little or no pay because
smallpox was ravaging their villages and food was scarce.

“Where are the other men?” one warrior demanded.

These were not George’s people. He was Homalco, and
these men were Tsilhqot'in. George worked as the cook
for Mr. Waddington's road-building crew. Mr. Waddington
was the “tyhee” (boss) who wanted to build an impossible
road through the mountains to the gold fields of the
Cariboo, right through Tsilhqot'in territory.

George’s boss, Mr. Brewster, and three other road
builders had just finished breakfast and were now
cutting the trail just outside camp. They were days and
days away from Barkerville or Victoria, and at least ten
miles upriver from the ferry to the nearest village.

Before George could answer the warrior’s question,
the Tsilhgot'in warriors moved toward the forest, where
the road builders were starting their work. One of the
men stayed behind, as if part of a well-thought-out plan.
Within minutes, George saw two road builders shot dead.
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The man who stayed behind said, “Take this.” He
gave George a knife. “You will need protection.” Pointing
back down the trail, he commanded, “Klatawaw! Run!”

George dropped dishes and knocked over pots as
he fled the camp. He had run only a few minutes when
he heard more gunshots crack through the clear morning
air. He did not look back.

George was halfway down the trail when he suddenly
ran into a larger group of Tsilhqot'in. It was a group of
women carrying packs of goods taken from the other
builders’ camp. There were also several warriors. One
looked very determined, strong, and confident. George
knew this man was Lhatsassin. Months later, George
would testify against him in the newcomers’ court.

Already afraid, George was very surprised

. * According to George, what
: happened that day at the road
hurt me?” he thought as he continued to run. | builders’ camp?

when they ignored him. “Why didn't they

Not much further along, George saw signs of | ° Wi o
the attack? How can you tell?

more fighting along the trail. Too frightened

& How would you decide the
importance of this story?

to stop, George ran faster and faster...

THINKING LIKE AN...

Historian

Sometimes the evidence historians find does not give a full picture
of an event or person. So they look for more evidence.

 The story told on these pages was adapted from an article
written by an historian. That historian used George's testimony at
the trial of the Tsilhqot'in warriors as evidence. What problems
might there be with using only one source!

» See if you can find George’s testimony at the trial of the Tsilhgot'in
warriors. How does it support this story?
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What are different perspectives

on the Chilcotin War?

What George experienced that day in 1864 really
happened. George ran more than ten miles down
the trail, swam across a river, and told others what
he had seen. He later joined a group sent from Victoria
to find and capture the Tsilhqot'in men, and he was
a translator at their trial. The event is most commonly
known today as the “Chilcotin War.”

This event was described in newspapers, letters, court
records, and stories at the time. What are the different
perspectives on this event today?

r

\

When we are talking about the Tsilhqot’in War,
we are not talking about only the past. We are
talking about the future.

~Ray Hance, Tsilhqot’in National Government (1994)

T, = C o

You cannot spend too long in
Tsilhqot’in country before you
hear of the “Chilcotin War.” To
hear local people discuss it, it might
have happened a few years back
instead of 1864, so vivid are the
memories, so precise the details.
[1t is] much less well known to
Canadians than the other violent
western confrontations—the
Cypress Hills Massacre, the Red
River Rebellion [Resistance] and
Northwest Rebellion.

~Historian J.S. Lutz (2008)

2

4 )

Though for a time it took up

so much of the attention of
colonial [officials], the Chilcotin
Uprising can hardly be termed
a major event in the history of f
British Columbia. k

-Historian Edward Hewlett (1973)
\ LB

REFLECT

e How much importance does
each person place on the
Chilcotin War?

e How is the Chilcotin War
remembered differently?

e How could we make a fair
judgment about how to
remember this event? What
else do we need to know
about it to determine the
importance of this event?




* What are the pros and cons of
naming a place after a person who is

. I famous?
How did your school get its name? Who decided? _
tHlie ol £ British [ * Find an example of a place in
Most of the places on maps of British Columbia BC that Fas revebtad bakie
were named by the European mapmakers, explorers, the original name. Should
d ¢ officials. Th & Mt. Waddington be renamed?
and government officials. These names come from Explain why o why not.
people and places that were well known in the 1700s + Find out more about the origins
and 1800s. However, these places already had names of place names around your
¢ ik : ; : community. What d
given by the original inhabitants. First Peoples often G aen Jhat pzopzi:?:;?;]
used names that reflected their connection to the important to remember? What
; 2 : : do they tell us about who has
land and their history in a certain place. the power to name places?
The highest mountain entirely within British o
Columbia is named Mt. Wac}dmgton, after the ¥ Tk owtin (Aabam FistNaticns
busu‘lessmal’l (abOVE) WhO trled to bl.llld a I‘O&d territory h]ghway Sign near Williams Lake,

BC. The Tl’'etingox-t'in are the largest of the
communities belonging to the Tsilhgot'in.

through Tsilhqot'in territory. The original name

their territory be important?

for the mountain was never recognized by : ; : . :
Why might having a highway sign naming
newcomers, and now seems lost.
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Using Maps to Tell a Story

Use the map to
describe what

: happened in 1864- /—///—/\\/,—/_Nx Roufe to "N
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Lhatsassin

When work on the Waddington Road began, some
Tsilhgot'in people chose to work for Waddington as
guides, cooks, and packers (taking supplies to workers).
At first they were paid well. However, as work went on,
Tsilhqot'in workers were often given less than the other
workers. Some Tsilhgot'in women were also abused by
the road workers.

These events, along with the threat of smallpox,
were too much for the Tsilhqot'in leaders. They spoke
of defending themselves from disease and invasion. They
planned to fight the newcomers who were invading their
lands, spreading disease, and hurting their people. Several
Tsilhqot'in Chiefs, including a man named Lhatsassin,
declared war.

We Do Not Know His Name

Lhatsassin’s name is mysterious. It has also been spelled
as Lhats’as?in or Klatsassin. Some have suggested the
name literally means “we do not know his name.”
He earned great respect as a leader among
the Tsilhgot'in.
This sketch of Lhatsassin was drawn from
a description of him. Why do we have fewer
pictures and drawings of First Peoples compared
to the fur traders, map makers, miners, and
settlers who came to BC?

152 First Peoples and European Contact or
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According to testimony at the trial, on April 28, 1864,
a road worker stationed at a river was approached by
some Tsilhqot'in men asking for food. When the worker
refused, he was shot and killed, and the supplies were
taken. On April 30, nine workers were killed at the road
workers’ camp. (This is what George witnessed.) Three
workers were able to escape. The following day, four
more workers were attacked on the trail, and three more
leading a pack train were also killed. The last man to be
killed was a farmer named William Manning, who had
settled on Tsilhgot'in land at Punzi Lake. Manning had
been warned, but he did not take the threat seriously.

By June, the road project had been abandoned and
any settlers living in Tsilhqot'in territory had left.

Newspapers were one

- of the main sources of

~ information at this time.

~ What details does this

- article give? How does it

- compare to the other

| information you have read?
How can we decide what

DAILY BRITISH COLONIST, SOl.frces are reliable?
date unknown

From Peter Cargatich, who formerly kept the oyster saloon in the
Occidental, in this city, and who left Williams Creek on the 25th of T
June, coming down from Yale to New Westminster in a cs‘moe, we have
the following appalling statement: — While at the 74-mile hpuse, _last
Wednesday, on his way down, a man direct from Alexa'ndna ?rrlved
post-haste, bringing the startling report that the [Tsilhgot'in] had §
made an attack on Cox’s party, and had killed McLeod, his son, and |

forty men!...The news was brought to the Hudson Bay [Company’s]

agent in charge at Fort Alexandria by a friendly Indian. No additional b

5

particulars of the massacre had come down. 4
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The Colonial Government Responds

. What do the actions and News of the attacks reached New Westminster,
words of Brew, Cox,and  the capital of the colony of British Columbia,
f:g:t:';:;;:tizuwtards four weeks later. The new governor, Frederick
the Tsilhqot'in’ Seymour, sent police constable Chartres Brew

« Are these actions justified  and 28 armed volunteers to Bute Inlet.
fiewase i Brew reported that other First Nations in

) Itf}:: :Zi?ozztijsggzd\:ere the region were afraid of the Tsilhqot'in. He

also learned that Waddington had traded guns
and ammunition to the Tsilhqot'in months earlier. Brew
reported to the government that he believed Waddington
was responsible for creating the conditions that led to
the attacks.

Brew and his men then joined
Gold Commissioner William Cox.
They searched for Lhatsassin
and his men for several weeks.
The volunteers then destroyed
Tsilhgot'in homes and fishing
grounds and burned their food
supplies, hoping to bring the
Tsilhqot'in under their control.

A [Tsilhgot’in] woman, who formerly lived with

Manning, had remained near the ruins of his farm.
Mr. Brew...urged her to go to Alexis and explain how
maltters stood. That this was no war with the Tribe, but

merely the pursuit of certain bad men who had, without AdFEdlegck Sefmor s e
provocation, murdered a large number of whites. E:’ttsg‘f \éec::j C:; ;igﬂ;e fnoizgg -
. v N 1 IO,
—Governor Seymour, in a Colonial Dispatch, =
September 1864
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Using Maps to Tell a Story

Use the map to

e describe what
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Did the Colonial Government Act Justly?

Cox was under pressure from the government and the
newspapers in New Westminster and Victoria to stop
the violence. On July 20, the Tsilhqot'in agreed to send
Chief Alexis to discuss terms of peace. Chief Alexis
later testified that Commissioner Cox had promised

A truce is an | a truce
; and i i
e | that Lhatsassin and his men would
ot A not be harmed if they agreed to meet with Cox
for a certain amount of | On Au .
, st 15 i i
e 1 lgu , when Lhatsassin and five other
P s o chiefs arrived to meet Cox, they were all immediately
peaceful agreement. - arrested. They were charged with
murder. Cox later denied that he had i,zad thi Noes sl
' ' . B} re taken by Jud i
promised anything to the Tsilhgot'in. when he intet{\rjievdeflf:;: i
ass
before the trial. What does !
Begbie think happened? How
, would the Tsil i
Both Mr. Cox and [Lhatsassin] leave me under the i Ofi;t:gzm T
' . ‘ : ruce,
impression...that [Lhatsassin] was completely in the dark the actual result? =

as to the consequerces of his entering Mr. Cox’s camp
on the 15th August. After [the interpreters] Baptiste and
Fitzgerald were in camp there is no doubt that everything
was thoroughly understood...But he was then d prisoner, and
the explanation care rather late. In answer to 1y question,
whether he would have come in if he had known that he was
[to be held and put on trial for murder] he gave a decided
negative. But when [ [asked] “What then would you have
done? You had no flour, you could not hunt, you had no fish,
you could not light a fire. Must you not have come in soott,
on any terms?” He gave a very frank affirmative reply.

I think they [believed] the idea of a conference; t0
which perhaps they were encouraged by the gift on the part
of Mr. Cox in the last message he sent them, of a couple of
pieces of tobacco. This [Lhatsassin] said they brought with
them to Mr. Cox’s camp...and smoked it there...then, said A Judge Begbie traveled
[Lhatsassin], we thought ourselves safe...MT. Cox probably throughout the colony conducting

45 unthinking as I should have been, tells me he never trials under British law. Some First
Peoples respected him because

noticed it at all. he often defend
. " ; e often irri
—Judge Begbie to the Governor of British Columbia, H S e
owever, Begbie always ruled by
September 30, 1864 British law, not by First Peoples’

laws and customs.
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The Trials: “We meant war, not murder.”

The trials were held in Quesnelle Mouth (now called
Quesnel) that September. Judge Begbie conducted
the trials.

Lhatsassin argued that he and his men were not guilty
of murder. He saw their actions as acts of war. A witness
named Ach-pic-er-mous testified that Lhatsassin blamed
the newcomers for bringing smallpox. The attacks, he
said, were meant to defend the Tsilhgot'in.

Judge Begbie wrote that he believed Lhatsassin was
telling the truth. However, he thought that the Tsilhgot'in
were still responsible for the deaths of nineteen men. On
October 26, 1864, Lhatsassin, Telloot, Piel, Tahpit, and
Chessus were convicted of murder and sentenced to death.

Months later, in early 1865, two other
Tsilhqot'in named Ahan and Lutas
turned themselves in. They believed
that they could pay compensation for
their parts in the attacks. This was a
Tsilhqot'in custom. However, they were
arrested, taken to New Westminster,
and tried for murder. Lutas was set

free, but Ahan was executed.

1. Create a timeline of the events
leading to and including the
Chilcotin War. Use notes to identify
causes and consequences.

2. Why did the Tsilhgot'in feel that
they needed to defend themselves?
Do you think the colonial government
understood their perspective? Use
evidence to explain your thinking.

CHILCOTIN WAR UNIT PLAN 31

Make Connections

Why were the trials held
under English law? Was
that fair?

=

¥ Quesnelle Mouth in 1863

3. What was the attitude of the colonial
officials toward the Tsilhgot'in people?
Could having different attitudes have
led to cooperation and possibly have
helped to avoid violence? Explain.

How We Remember
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TSILH QOT’'IN NATIONAL GOVERNMENT
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Tsilhqot'in (Dene language family)

Tsilhgot'in is spoken in central interior B.C. Compared to many other
B.C. languages, Tsilhgot'in has a larger number of younger people fluent
in the language. Of languages that are contained within B.C. (without

speakers in other provinces or states), Tsilhgot'in has the largest number

of speakers.
Total # of B.C. # of Communities Population Reported
Communities Reported to us to us
/ / 4,352
Ave. hrsfwk spent Ave. hrsfwk spent
First Nations on language Head Start on language
operated schools  in schools Programs in Head Starts Communities where spoken:

4 1275 4 12.25 el

TTetingox-T'in Government

5

Communities with  Communities with Communities with ¢ [fifestohieien First Nation
language recording language curriculum access to FirstVoices v Xeni Guet'in Brer Nations

Government
2 2 .I « Yunesit'in Governmeni

« Urban areas, especially
Williams Lake

L8 A

¥ This includes 1 language nest immersion prescheal.

REPORT ON THE STATUS OF B.C. FIRST NATIONS LANGUAGES 2014
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British Columbia political
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First Nations of British Columbia

t =T

€ e I N I« T, I S R

Georgia Straits Region
1

. Klahoose

. Sliammon

. Comox

. Qualicum

. Se'shalt

. Sne-Nay-Muxw

. Squamish

. Quwutsun’

10.

T

12.

13,

14.

15.

16.

17

18.

19.

Homalco

Sto:lo
Semiahmoo
Tsleil-Waututh
Muscueam
Tsawwassen
T'Sou-ke
Esquimalt
Songhees
Saanich
Coquitlam

The intent is to provide a more accurate
representation of First Nations in British
Columbia. Boundaries shown are language
areas and not an authoritative depiction of
tribal territories. Terms and spellings do not
reflect all dialects or names used by First
Natiens living within the illustrated regions.
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OCEAN ~ UNITED STAT_IjS

e
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Court Testimony — Primary Source Documents

Testimony of Ahan

British Columbia to Wit

The statement of Ahan charged with being concerned in the wilful murder of Alick McDonald Clifford Higgins and
Peter McDougald who being duly cautioned that he was not bound to criminate himself that he need not answer any
questions put to him and that anything he said would be taken down in writing and may be used against him at his

trial.

Says I knew Alick I knew Higgins and I knew McDougald. I remember the time they were killed. I saw McDougald
killed I fired at him and three other Indians fired at him also. I cannot say whether or not I hit him but I think not as
my gun was loaded with shot and McDougald had a hole in his stomach made by a ball. The first wound did not kill
McDougald but afterward an Indian of the Taikla tribe shot him in the breast and killed him. Lutas was present at the
attack he fired but did not hit anyone. Ach-pic-er-mous was not present at the attack he remained far away. Klattassin
lent me the musket with which I fired. Chicatinin threatened to shoot me if I did not fire. Alick was shot by Yahooslas

who also killed Higgins. There was one Indian killed.

Ahan X his

mark
Made to me this 31st day of May 1865
C. Brew

Witness and Interpreter

Morris Moss

Source: BCA. H.P.P. Crease: Legal Pavers 1852-1895. Add. Mss - 54 box 3. file 12, Supreme Court of New Westminster, Testimony of Ahan,

May 30, 1865, 1610-1611.
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Murder Indictment of Ahan and Lutas

Supreme Court of
New Westminster
British Columbia

To wit
The Jurors of our Lady the Queen upon their oath present that:

Ahan & Lutas two Indians not having the fear of God before their eyes but being moved and seduced by the instigation
of the devil on the Thirty first day day of May in the year of our Lord one thousand eight hundred and sixty four
feloniously wilfully and of their malice aforethought did kill and murder one Peter MacDougald against the peace of

our Lady the Queen her Crown and dignity.

And the Jurors aforesaid upon their oath aforesaid further present that Ahan an Indian not having the fear of God
before his eyes but being moved and seduced by the instigation of the devil on the thirty first day of May in the year of
our Lord one thousand eight hundred and sixty four feloniously wilfully and of his malice aforethought did kill and

murder one Peter MacDougald against the peace of our Lady the Queen her Crown and dignity.

And the Jurors aforesaid upon their oath aforesaid further present that Lutas an Indian nethaving the fear of God

Al on the day and year aforesaid feloniously
was present aiding abetting and assisting the said Ahan [in] the felony aforesaid to do and commit against the peace

of our Lady the Queen her Crown and dignity.

Source: BCA, H.P.P. Crease: Legal Papers 1853-1895, Add. Mss - 54 box 2. file 12, H.P.P. Crease, Murder Indictment of Ahan and Lutas,

May 31, 1865, p. 1598.
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Testimony of Morris Moss

British Columbia
To Wit

Before C. Brew one of Her Majesty's justices of the peace for said Colony.

The information of Maurice Moss who being duly sworn and examined states. On the 16th inst. I was at Bella Coola
preparing a party of Indians to go in pursuit of Antoine, charged with the murder of Mr. Oglivy when two of the
Niconctlen Indians came down the river and said they were sent by Anaheim to give information that he was at
Newseult with all his tribe and that Ahan and Lutas (two of the Sutless Indians charged with the murder of Alick
McDonald and his men) were with them. The messengers said that Ahan and Lutas were not prisoners but were
coming down to buy their pardon from the Whites. I started up the river with 12 Bella Coola Indians in two canoes.
About two miles below Newseult we met Anaheim and his men descending the river in a canoe. Anaheim requested
me not to arrest Ahan and Lutas till we arrived at the first portage. And accordingly we accompanied his party down
till we arrived at [Sennochleinpk?] where we landed. I then informed Ahan and Lutas that they would have to
accompany me to New Westminster. Lutas said he was quite willing to come but Ahan said he would not go any
farther than where he then was and he became very saucy. I then seized Ahan and the Indians seized him by the arms

and bound him with a rope. Lutas was seized at the same time by the Indians and I afterwards bound him also.

The next day I started with the two prisoners in a canoe to deliver them at New Westminster where we arrived on the
night of the 29th inst.. Ahan several times began a voluntary confession to me and each time I warned and cautioned
him not to tell me anything. I even had him cautioned in his own language but he said he did not care about the
caution that he would speak the truth and what he had to say he would say before the Judge. He then stated that
Klattassin had threatened to shoot him unless he joined him in the attack. He said that he had with three other
Indians fired at McDougald but he could not say whether or not it was his shot killed him - he said also that he was
one of the Indians who chased Barny Johnson that after they had run some distance his heart changed and he made
the other Indians stop. He said he got his share of the plunder. Lutas who was also cautioned said that he was present
at the attack on McDonald's party that he saw Ahan shoot, that he had a gun in his hand but did not shoot himself. He
admitted that he got a portion of the plunder. I found on Lutas a knife which once was my property and which I sold

to Alick McDonald who was murdered.
Morris Moss
Sworn before me this 31st day of May 1865.

C. Brew

Source: BCA, H.P.P. Crease: Legal Papers 1853-1895, Add. Mss - 54 box 3, file 12, Supreme Court of New Westminster, Testimony of Morris

Moss, May 31, 1865, 1601-1603.
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Testimony of Ach-pic-er-mous

British Columbia to Wit
Before C. Brew one of Her Majesty’s justices of the peace for said colony.

The information of Ach-pic-er-mous a [Nicountlin?] Indian who being duly cautioned to tell the truth the whole truth
and nothing but the truth states. I remember the time that Alick McDonald’s party was attacked and plundered near
Sutless and Alick and Higgins and McDougald killed. Three days previous to the attack Klattassin with five of his
Taikla Indians came to our camp at Sutless in the evening. Anaheim and his party had that morning started for Bella
Coola. Klattassin began making presents to the Indians in our camp. Ahans father asked Klattassin what brought him
and his men there armed. He said at that time that he had only come to make them presents but the next day he said
that Alick McDonald had brought the smallpox to Benshee and that the white men at Bute Inlet road had done bad
things to them, that they were angry at Klattassin’s men for stealing and that one of them said that to punish them
next “warm” he would send the smallpox amongst them. Klattassin said that in consequence he had killed the

whitemen at Bute Inlet and that he was resolved to kill all the whitemen he could find.

There were five Sutless Indians in the camp at the time - Ahan, his father, Lutas, Teechit and myself. Ahan at once
said it would be a good thing to do so and after some hesitation Lutas and Teechit agreed. Ahan’s father and I
objected. I forgot another Sutless Indian who was present and agreed to join Klattassin, [Tineatineu?], the man who
wounded Alick McDonald and was shot by him. There were several other Indians joined afterwards amongst the rest
[Tom?] and another Indian who had been employed by Alick McDonald. The next day Alick McDonald’s train arrived.
Klattassin and his men were going over to his camp and Ahan’s father asked them why they were blackening their
faces - he knew by that that they were going to fight. Ahan’s father went over to Alick’s camp with Klattassin and he
told Alick that Klattassin and his men intended killing him and his companions. Klattassin upon this quitted Alick’s
camp without attempting anything. Alick said that he was determined to go on to Benshee and Klattassin and his men
went out on the trail towards Benshee to lie in ambush for him and his party. I went and told Alick and I advised him
not to move out of his entrenched camp till Anaheim returned when he would be safe, but instead of doing so he

attempted to return to Bella Coola.

Klattassin was informed in some way that Alick’s party had turned back so Klattassin’s party passed through the forest
and headed them and lay in wait for them. I was anxious to warn Alick but I was afraid of Klattassin. I would not fire
at the white men so I kept back. When I heard the firing I went on to where it took place and there I saw McDonald,
Higgins and McDougald dead. Ahan was standing over McDougald’s body in a very excited state. He said that he had
shot McDougald in the stomach and that Lutas, who was present, had fired at his head and missed him. Lutas said it

was so0. Ahan called me a coward and woman for not firing he said if I had done so there would be more white men
dead.

After the murders Klattassin as chief of the party claimed all the plunder and he then divided it amongst the Indians

in proportion to the part each took in the attack. He called me a woman and gave me only a few worn things.
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Klattassin only remained one day, he was away before Anaheim returned. If Anaheim at been at home the murder
would not have been committed but Ahan’s father had no power to prevent it. Although he did all he could to dissuade
Klattassin from the attack. The first Anaheim knew of what occurred was seeing the murdered men’s bodies on the
trail. He then met me and asked about it. I told him, he asked me had I any hand in it. I said not, he replied I am glad

of that. Before Anaheim returned all the Sutless Indians who were engaged in the murders had gone away.

Ach-pic-er-mous X

his mark

Taken before us this 31st day of May 1865

C. Brew
C. Prichard

Maurice Moss

Interpreter and Witness

Source: BCA, H.P.P. Crease: Legal Papers 1853-1895, Add. Mss - 54 box 3, file 12, Supreme Court of New Westminster, Testimony of Achpic-
er-mous, May 31, 1865, 1604-1605-1600.
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Testimony of Lutas

British Columbia to wit

The statement of Lutas charged with being concerned in the murder of Alick McDonald, Clifford Higgins, and Peter
McDougald who being duly cautioned not to say anything to criminate himself that he need not answer any questions

put to him and that anything he said would be taken down in writing and may be used against him at his trial.

Says I knew Alick, I knew Higgins, and I knew McDougald. I remember the time they were killed. I saw [Yahooslas?]
kill Higgins and Alick. I saw Ahan shoot McDougald. Ahan does not tell the truth when he says that four Indians shot
at McDougald. Ahan alone fired at him and killed him. I fired a shot but I did not kill anyone. I shot at a horse and
killed it. I had a musket of Anaheim’s. A few days before the attack Anaheim came over from Benshee and he told us
that some white men had been murdered by Klattassin. He then gave me the musket as he was going to Bella Coola
and he said that it was possible that Klattassin would come over to attack Alicks party and if so desired me help Alick
and not Klattassin but I joined Klattassin because he persuaded me that he had arranged with Anaheim at Bella Coola
that he Anaheim was to go down to Bella Coola and kill the white people there and Hamilton’s family and that we
were to join Klattassin in killing Alicks party so I joined Klattassin. But Anaheim did not tell us anything about such
an arrangement. The knife found on me by Mr. Moss which belonged to Alick I got from Ahan who states that

Klattassin gave it to him.

Lutas X

his mark
Taken before me the 31st day of May 1865.
C. Brew

Morris Moss witness

Source: BCA, H.P.P. Crease: Legal Papers 1853-1895, Add. Mss - 54 box 2, file 12, Supreme Court of New Westminster, Testimony of Lutas,

May 31, 1865, 1608-1609.
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Testimony of Frederick Harrison

British Columbia to Wit
Before C. Brew on of Her Majesty’s justices of the peace for said colony.

The information of Frederick Harrison who being duly sworn and examined states. I was one of the party who
accompanied Alick McDonald from Bella Coola in the month of May 1864. Our intention was to travel by the Bella
Coola trail through Benshee to Alexandria. We met Anaheim and his men on the top of the Slide. We arrived at
[[underline]]Sutless[[/]] about 9 days after we left Bella Coola. The entire party consisted of Alick McDonald, Barny
Johnson, McLeod Ferguson, Higgins McDougald Grant and myself. Higgins Grant and McDougald arrived at Sutless
the day before the rest of us. They were lightly laden and on the way they gained a days march ahead of us. When
those with me arrived at Sutless the three men who were in advance told us that the Indians had stopped them and
said they should not go any further. By that time the Indians pretended to be friendly. They said there were some bad
Indians about from Bute Inlet but that we might go ahead and that we would be safe. But McDougald Indian woman
warned us not to go on as the Indians meditated doing us mischief, she recommended us also not to turn back but

advised us to remain in our camp which we had entrenched.

Several of the Indians were in our camp during the three days we were at Sutless amongst them I saw Ahan and Lutas
the two men I pointed out in the jail today. Ahan was in our camp the morning we left it to return to Bella Coola. We
started from our camp at about 9 of a.m. on the 31st of May to return to Bella Coola. We were afraid to advance
toward Benshee in consequence of what McDougald’s woman told us. We had marched on our return between four
and five miles when we were attacked by the Indians. There must have been fifty or sixty shots fired at us. I saw two or
three of the Indians behind the bushes but I would not know them if I saw them again. I saw McDougald put his hand
to his breast and heard him exclaim that he was shot. I did not see any other man shot. I managed to escape in
company with McCleod. In four days we arrived at Bella Coola. I omitted to say that I saw Grant wounded. I was

slightly wounded myself.
Frederick Harrison
Sworn before me this 23rd day of June 1865 at New Westminster.

C.Bre
w C. Prichard,
J.P.

Source: BCA, H.P.P. Crease: Legal Papers 1853-1895, Add. Mss - 54 box 3, file 12, Supreme Court of New Westminster, Testimony of
Frederick Harrison, June 23, 1865, 1606-1607.
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(1) The War at Graveyard Valley F ollowmg a Lillooet incursion into Tsxlhqot’m temtory |
Tsilhqot’in warriors gathered from several communities and killed the Lilleoet: before

they left Tsilhqot’in territory.

(m)The War leading to Klatassin taking a second wife: The Tsilhqot’in response to another

First Nation’s use of a Tsilhqot’in hunting and fishing ground, was a war in defe‘_ e

their territory.
(n) The War at Beece Creek: (sec below)
(0) The Chilcotin War: (see below)

1096. This history demonstrates the intention and capacity of the Tsilhgot’in to maintain
exclusive control over their territory. For mapping of these wars, see Appendix 6, Map GG,
Each of these wars is discussed in detail in Appendix 4, but in addition, the Chilcotin War-c.)f |
1864 and the Beece Creek War of 1839, will be discussed in the following paragraphs. The
Chilcotin War is the only conflict with non-Indians. The Beece Creek War is one of many
conflicts with neighbouring First Nations, but is distinguished by having contemporary non-
Indian documentation. Thus, these two cohﬂicts are easier to study than the rest, which rely

almost entirely on the oral history.

1097. All of these wars demonstrate a pattern. The Tsilhqot’in fought wars in their national
interest, primarily to defend their lands. These were not gratuitous pillaging expeditions outside
the home territory, like the popular view of Viking attacks. The pattern was one of collective

Tsilhqot’in action in response to an unwelcome incursion into their territory.

(A) THE CHILCOTIN WAR OF 1864

1098. The Chilcotin War demonstrates the Tsilhqot’in capacity for significant collective action

>

across band lines, in defence of their lands and way of life. Indeed, it is compelling evidence in
this regard, as it represents “the only instance of armed resistance to colonial authority by an

indigenous nation in what becomes British Columbia since first contact”.'' Because it is the
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most thoroughly documented of Tsilhqot’in conflicts in the historicél record, supplrelmented by a'
rich and enduring oral history, its events bring into stark relief the intention and capacity of the

Tsilhqgot’in people to resist threats to their lands and people.

1099. The events of the Chilcotin War have been canvassed at length by other sources and will

not be re-visited again here.'>** For reference, see Appendix 6, Map FF.

1100. There is no question that the events of the Chilcotin War involved “significant group

action” [253

on the part of the Tsilhqot’in, iricluding coordination of efforts across internal band
lines. Tsilhqot’in oral history indicates that the warriors involved were all Tsilhqot’in'*** and
were from many different Tsilhqot’in communities.'**> The Tsilhqot’in war was a national

effort'?*® and the warriors were fighting on behalf of the Tsilhgot’in nation, '’

1101. A number of the warriors involved in the Tsilhqot’in war can be traced to different

Tsilhqot’in communities within the Tsilhqot’in nation. Qaq’ez was from Naghatalhchoz, 1258

Sit’ax was from Nemiah. '** Nen Gut’in was from Chief Alexis’ community.”® Old Guichon
and Old Guichon’s father were involved in the Tsithgot’in war and were from Tatla Lake. '’

| Nezulhtsin fought in the Chilcotin war, and he was from the Naghatalhchoz, Mountain House

and Tsum?ad areas.1262 Tahpitt was from the Puntzi Lake area.'*®

1102. For its part, the colonial government certainly viewed the Tsilhqot’in resistance as
national in character. Governor Seymour, in his despatches, described the situation in the

following terms:

* The Chilicotens who massacred Mr, Waddington’s road party at Bute Inlet...
marched into the Interior where joined by other members of the tribe, and
succeeding in murdering or expelling every white person from the sea to the
upper Fraser.”'*%

The murderers... marched with great rapidity to Benshee Lake. They appear to
have picked up recruits along the way.l265

It suited .our purpose to treat officially these successive acts of violence as isolated
massacres, but there is no objection to our now avowing that an Indian
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Insurrection existed, extremely formidable from thé i s1b1e natur o he
country over which it raged It seemed that the whole K 1ceten tnb"
involved in it, 1266 :

was murder‘ed is under the jurisdiction of Aléxis [and] Sutleth’

men fell, unider that of Anaheirm”,'268-

1104, This view accords with Tsilhqot'in oral histéry. Gilbett
oral history to the effect that, after the initial attack on the road cr

Tsithqot’iri communities communicated with each other and de

whites out of Tsilhgot'in térritory.® Reverend Lundin Brown, )

127
5

Supreme Court of New Westminster in 1865. Lutas descnbed afi angeme

Chief Anaheim and Klatsassin to work together to kill the whites. 1272

,Coola tokill the=1ast |
1273

Anaheim had come to an arrangement whereby Anaheim was to go tof Be_

of the white people, the Hamilton family, while Klatsassin was te attack N aedonalds s party

In fact, Dr. Marshall accepted the possibility that at least three Tsﬂhqot"xﬁ. chief
1274

_were acting in

concert in the plan to exterminate all “whites” from Tsithgot’in territory.

1106. Dr. Marshall admitted that the primary documents establish Chief Klatassine was
involved in the killing of Marming_.1275 Dr, Marshall further conceded that..Chief Anaham was
involved in the war and that the traditional Tsilhqot’in leadership included Chief Anaheim.'?®

2
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According to Dr. Marshall, the historical documents raised the possi};i'i-{'ty of C_hié”'_A:
involved in the war,'?"” and Dr. Marshall admits that members of thCTSIIhqot’ m )

with Chief Alexis were involved in the war.'*”® Indeed, the historical docy

1279

effort.

action, the events of the Chilcotin War show the commitment of the Tsithqot'i

their ancestral lands and their way of life,

1

factor. It emerged from the convergence of several, interrglated factors, all of whit
contributed to the decision of the Tsilhgot’in to expel all whites from their lands. " The

include:

1280

The poor treatment of Tsilhqot’in workers by members of the road crew;

e The abuse of Tsilhqot’in women by the white road crew in violation of Tsithqot’in

laW;IZSI

e The failure of the road crew to pay tolls for crossing Tsilhgot’in land in violation of

Tsilhgot’in law; 282

e The behaviour of white settlers pre-empting land within Tsilhqot’in territory; ' 2* and

o The threat of smallpox.'?

1109. While all of these factors likely played a role in precipitating or triggering the conflict,
the evidence demonstrates that the nature of the conflict was a matter of Tsilhqot'in national
policy, not private retribution. The mistreatment of the Tsilhqot’in workers, the failure of the

road crew to pay the required tolls, the threat of smallpox, the illegal abuse of Tsilhqot’in women
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and children and the tensions between Indian land use and the arrivél of white sct‘flérs all
contributed to Tsilhqot’in concern; but threaded through all of this was the certainty that if the
road continued to be built into Tsithqot’in territory, such abuses of Tsilqot’in people and laws
would penetrate further into their lands and their lives.'*®® Minnie Charleyboy relayed the_ words

of Tsilhqot’in warrior Qaqez, (the father of the woman who raised her); 2%

If we do not go to war with them now and if they come to our land, the way
they treated us here, it’s gonna be worse when they come into our land. So
we do not want the white people to live in our land. And look what they did to
this child [Lhats’as ?in’s daughter]. They’re gonna be worse when they come into
our land with our other children that are in our land.” '*

Mrs. Charleyboy testified , “[t]hat was the reason why they killed all the white people that were

in that camp,”'2%

1110. Oral history accounts of the war are rife with such statements, describing the Chilcotin
War an action in defence of territory.]289 From the Tsilhgot'in perspective, stopping whites from
coming into the land was synonymous with protection of the land. For e;;{ample, Norman George
Setah explains: “If we didn’t kill them all, they would—there would be a lot of them that would
come into our—into our country. We did this to protect our land and to put a stop to them.,”'?%
Elizabeth Jeff similarly testified: “Since they were mistreating the Tsilhqot’in by doing things
like this, the Tsilhqot’in den Jutalhtax (warriors) disagreed with the white man coming. They

did not want white men to move onto Tsilhqot’in land and start settling”'*!

1F11. According to Francis William: “It was said that the Tsilhgot’in went to war against those
white people because they saw the white people were crooked. They didn’t pay the Tsithqot’in
any money or give them food- those midugh [white people] just let the Tsilhqot’ins go hungry.
The white men raped the Tsilhqot’in women. The Tsithqot’ins were worried that lots of midugh
like the ones at the work camp would come to Tsithqot’in country if they built the road from

Bute Inlet”,'?%?

1112. Hamar Foster, relying only on the documentary record, described these same concerns as

prompting the Tsilhqot’in warriors to take arms in defence of their territory:
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. [T]he Chilecotins who were mvolved in the uprising were generally those
who had the least contact with whites, and what contact they had was
disconcerting. The miners who came through brought disease and, unlike the fur
traders, they “were there to take something of which the Indians had learned the
value but for which the miner did not expect to pay the Indians”. Moreover, the
accusation of flour stealing was linked to refusals to give food to Indians who
were hungry, refusals by men who were in Chilcotin territory, eating Chilcotin
fish and game. The Chilcotins therefore would have seen the Bute Inlet trail
as bringing more of this sort of white man into their territories ., ,”'*

1113, Contemporaneous observers and participants cited Tsilhqot’in defence of their territory as
a cause of the Chilcotin War. Governor Seymour, writing at the time, observed that “some

people say that Mr. Waddington’s party may have given offence by carrying the road into the

Territory of the Chilcotin Indians without asking permission”.'**!

1114. In 1872, Chief Justice Begbie wrote a report to the Hon. H.L. Langevin, (Federal)
Minister of Public Works, describing the Chilcotin War. As the judge who presided over the

prosecution of the Tsilhqot’in chiefs, he was well situated to comment on the war and its causes.

He wrote,

.. [S]ome white men had, under color of the pre-emption act, taken
possession of some Indian lands (not, I believe, reserved as such, --- the whole
matter arose on the west of Fraser River, where no magistrate or white population
had ever been, -- but de facto Indian lands, their old accustomed camping place,
and including a much-vaulted spring of water) and even after this, continued to
treat the natives with great contumely, and breach of faith. The natives were few
in number, but very warlike and great hunters. They had no idea of the number of
the whites, whom they had not seen. They shot down every white whom they did
see, twenty-one I think, including a trail party of Mr. Waddington's— one or two
escaped their notice. Six Indians were induced to surrender, and were hung. The
expense to the colony was inordinate. Except in such cases, which cannot affect
the progress of society for good or evil, no trouble is to be apprehended. '*°

I115. Even while dismissing the events as insignificant io the progress of society in British

Columbia, Begbie observes that the Tsilhqot’in were doing no more than defendmg their “de

296
facto Indian lands”.'*”®
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1116. The colonial press expressed this same view, shortly after news of the eyents reached
Victoria. One newspaper observed that while “[pJlunder was certamly one o', .'he chief.
incentives; there can be little doubt ... that the main object in view was to put‘- -s;_ pto a road

through Chilcoaten territory”. It further noted that the events proved “the avers

Foster observed, “[wlhen colonists themselves speak in this way - whatever axes they

grind — we should take notice”.'*

1117. Numerous authorities have identified the incursion into Tsilhqot’in territory as a cata'l_lyé_‘{_t'-t
for the Tsilhgot’in war."?®® This is the considered opinion of Professor Foster, who was |

recognized by the Province’s expert historian as holding “an outstanding reputation in the

=y 1301

academic community”. Professor Foster notes that the immediate cause of the Chilcotin War-

was the ill-advised threat of smallpox, but that “land was a key issue in the conflict”."** He
quotes Margaret Ormsby, one of British Columbia’s leading historians, who wrote that J udge
Begbie concluded “concern over Indian title to land was a more important factor than either

plunder or revenge”. 303

1118. Hewlett, in his thesis on the Chilcotin War, concludes that a possible cause of the | A

Tsilhqot’in war was B

the fact that the road was about to enter or had entered Chilcotin territory.
Whether or not it had reached what was regarded as Chilcotin territory at this
time, the Chilcotins knew its direction and purpose, and in 1863 there had been
numerous 51gns at the townsite and further up the river that the coming of the
white man’s road meant the coming of the white seftler."?

Canada’s expert historian, Dr. von Gernet, found no reason to dispute Hewlett’s statement that a

possible cause of Tsilhgot’in enmity towards the whites was the faci that the road was about to

enter or had entered Tsilhqot’in territory.?%
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1119, Historian Robin Fisher concluded that while the “motivation beﬁind this attack (Nés .
complex... one of the underlying causes was the Indians’ dislike of Eufopean intrusion into'-t'he_i:rm. )
territory”."*® In his expert opinion for this case, Dr. Dinwoodie concluded that, “the so-called |
Chilcotin War represented an effort to curtail the influx of Europeans into their traditional de |

facto territory. "> Dr. Coates similarly indicated that, “when Europeans began to intrude; a§ .- .
shown in the Chilcotin War of 1864, the Tsilhgot’in viewed the intrusions of the newcomer with E

alarm and were determined to maintain their hold on their traditional lands”, 2%

1120. The results of the Chilcotin War demonstrate the intention and capacity of the Tsilhc}Ot-’i’n-
people, even after the Crown’s assertion of sovereignty, to exercise exclusive control over their
lands. Through the coordinated attacks that marked the pivotal events of the war, the Tsilhgot™in
removed all whites from their territory, and slowed the pace of future attempts at settlement.

Indeed, Waddington’s road has never been built, even to this day.

1121, The Chilcotin War occupies a central place in Tsilhqot'in history and identity, As Dr.
Dinwoodie observes, “[u]nlike most First Nations people, the Tsilhqot’in have a shared memory
of a military victory against an occupying western state™. 1309 At the same time, the sense of
injustice arising from the circumstances surrounding the capture and hanging of their chiefs is
still felt so keenly today that it led Judge Sarich, as the head of a Royal Commission, to

recommend that the Province apologize to the Tsilhgot’in. The Province did apologize.

1122. Responding to complaints about the treatment of native people by the justice system in
British Columbia, the Attorney General asked Judge Anthony Sarich to look into the matter and
see if a full inquiry was warranted. On October 1, 1992, the Cariboo Chilcotin Justice Inquiry

was formalized, and Judge Sarich was made Commissioner. Judge Sarich said this:

In the Chilcotin, the other matter was the controversial, so-called Chilcotin War.
In every village, the people maintained that the Chiefs who were hanged at
Quesnel Mouth in 1864 as murderers were, in fact, leaders of a war party
defending their land and their people. Much has been written but little 1s
known with any certainty of the facts that led to the trial of those chiefs before
Judge Matthew B. Begbie. The people of the Chilcotin have long memories,
They hold the memory of those chiefs in high esteem and cite the effect of
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smallpox on-their ancestors, the incursions onto their land, and the treatment of
their people by the road builders hired by Alfred Penderill Waddingtonas
justification for the war. Many natives consider the trial and subsequent hangmg
as a political event in a deliberate process of colonization, ' :

1123, The Sarich Commission made a number of recommendations including that V1c

grant a post-humous pardon to the Tsilhgot’in men who were cxecutéd locate their rern

re-bury them and erect a suitable memorial, Judge Cunliffe Barnett also recommendéd th thel
hanged men be pardoned. The Attorney General eventually issued an apology for the hang’ gs

On October 26, 1999, 135 years to the day after the hanging of Klatsassm and the other
Tsﬂhqot in chiefs, Tsilhgot’in Chief Irvin Charleyboy unveiled a plaque on. the lawn ofthé S
hospital in Quesnel. In both English and Tsilhqot’in it bears Klatsassin’s last words: “We meant

war, not murder!”]?’“

1124. Perhaps most sigﬁiﬂcéntly, this commemorative plaque, erected jointly by the Province .
of British Columb1a and the Tsilhqot’in National Government, expressly states that it is raised
“to honour those who lost their lives in defence of the territory and the trad:tlonal way of
life of the T s:lhqot’m”.13I2 This captures the deep belief of the P_l@;mtlff and the commun;ﬁles
that he represents. It expresses the motivation of the Tsilhqot’in in waging the Chi}potinf War,

and the price that they paid, and were williﬁg to pay, to keep their Jands free from intrusion.

(B) WAR AT B1SQOX (BEECE CREEK) WITH THE LILLOOET IN 1839

1125. The oral history, historical documents and expert testimony in this case all shed light on a

series of conflicts that raged between the Tsﬂhqot in and the Lillooet in 1839

1126. As recounted earlier, the HBC records for this year describe two attacks by the “Ash-
Sket” or Lillooet Indians within Tsilhgot’in territory. 1313 The first attack took place near Chilko
. Lake in May and resulted in Tsilhgot’ins from Putzi Lake joining the Tsilhgot’ins at Long Lake
(Chilko Lake) in a “general attack” against the Lillooet. The second attack took place in August,
when the Lillooet plundered and destroyed one of Chief Allaw’s fish weirs. Several Tsilhqot’in

bands pursued the Lillooet.*"*
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event conclude Accordmg to oral history ev1dence there was a battle betl

1315 \which is within the Clalm Area 316,

d. 1317

and the Tsllhq_ot-’m at Bisqox (Beece Creek),
from many different Ts11hqot in commumhes were involve Oral hlstory descnbes how th
;ek-l:“s When

the Tsithqot’in attacked, the Lillooet tried to escape by diving irito the water andsmmmmg A

Tsilhqot’in watriors “wiped out and buried” the Lillooet under rocks at Becce: C

down the creek,”'” but the Ts{lhqot"in used spears, arrows and war clubs to kllltheLlllooets1320 |

1128 According to Norman Geotge Setah, the battle at Beece Creek took place
of some of his informants’ grandfathers Mr. Setah’s informants weré Louis let : diny,
Bweéniwen and Alec Jack:12! Wh11e itis dlfﬁeult to determitie précise dates uging: ;
alone, through expert opinion, genealogy, baptismal records, vital statistic records and o a i
history, the birthdates of all four of Norman George Setah’s informants are establis'hed as: a:r A L
threc of the birthdates of thieir fathers. Three of the four grindfathers mvolved in the ﬁghtmg at
Beece Creek were born in the genération before the 1840s and the fourth was born two E
generations before 1898."**  As such, the warriors themselves would likely have been bom
“earlier than the 1820s, placing the date of the war with the Lillooet at Beece Creek
approximately between the 1830s and 1850s.

1129. As stated above, in his expert report, Dr. Brealey mapped out where conflicts arose
between Tsilhgot’ins and nen-Tsilhcjot’ihs on Map 2. One of the conflict vectors he mapped for
Tsilhqot’in/Lillooet conflicts points at B_eece Creek. In all likelihood, the 1839 references in the
Chilcotin Post Journal to a Lillooet incursion into Tsilhqot’in territory, which initiated a
coﬁcerted effort by the Tsilhqot’in, is the first half of the same event Mr. Setah describes at

Beece Creek.
1130. Mr. Dewhirst cited the 1839 Tsilhqot’in-Lillooet conflict as one of “several examples of

multi-band or Tsilhqot’in solidarity” when “‘Tsilhqot’in bands mobilized together to repel

trespassers and raiders”.
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(iv)  Peace Treaties and Peaceful Relations

1131, As set out above, the Tsilhqot’in engaged where necessary in “overt acts of excjl-ils"iox_i—’-’._ |

(Bernard). Atthe same time, they reinforced their contro! of their territory, and reduced the n_é_e"d “

to resort to warfare, by engaging peighbouring First Nations from time to time in trga;iés{"and N

other bonds of peace. As recognized in Bernard, this is another relevant factor in ag,sé_sgip

effective control exercised by the Tsithqot’in over their territory,

Bernard (S8CC), para. 64.

1132. The Tsilhqot’in fostered peace with some neighbours through harmonious trade and
kinship refations. Gilbert Solomon testified that prior to contact, the Tsilhgot’in made peace

with the Bella Coola™* and with the Canyon Shuswap.1324

1133. The Tsilhgot’in maintained peaceful relations with the Canyon Shuswap through
mutually beneficial trade relations and close community relations.'**> The evidence indicates
that border conflict with the Canyon Shuswap was negligible. Hewlett quotes from Teit, who
remarked that: “{i]t seemns that had it not been for the Canyon Indians, who acted as peace- |

makers, there would have been an almost constant state of warfare between the Fraser River

bands and the Chilcotin™.!*%¢

1134. Oral histories and historical documents also record peace accords with the Talkotin
Carrier in the 1820s,"*" with the Coastal Tribes in 1860s," % and with the Lillooet in the
1890s."%%

1135, According to Martin Quilt, a peace treaty was made between the Tsilhgot’in and Lillooet
people after the battle at Graveyard valley. A messenger was sent, and the two nations met at
%etsanz Dzelhch’ed, they traded gifts and played lehal and all kinds of games.'**® Chief Roger
William stated: “There used to be wars between the two nations, [Lillooet and Tsilhqot’in] and
what they did is start having gatherings instead of wars, and they would play lahal and do

different activities, different events”.'*!
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) Tsilhqot’in Control of Territdfy — Permission, Rents, and Tolls

1136.  The Tsilhgot’in also exercised control over their lands by permitting use and occupation
of the land by non-Tsilhqot’in, under the authority and according to the terms set by the
Tsilhqot’in people, The presence of other Aboriginal groups by consent in such a manner
reinforces a finding of exclusivity. As Lamef C.J. observed in Delgamuukw, “|w]here others
were allowed access upon request, the very fact that permission was asked for and given would

be further evidence of the group’s exclusive control”.

Delgamuukw (SCC), para. 156; Bernard (SCC), para, 64.

(A) PERMISSION/INVITATION

1137. The Tsilhqot’in exercised exclusive control over their Idnds by granting (or denying)
permission to non-Tsilhqot’ins to use, occupy or traverse Tsilhqot’in lands, and by dictating the
terms upon which this permission was grahted. For example, given the involvement of the
Tsilhgot’in in extensive trade networks (both pre- and post-contact), Aboriginal traders were
typically pefmitted on Tsilhqgot’in lands to conduct trade.'”* The evidence also shows that other
First Nations were invited into Tsilhqot’in territory for gatherings in which games were played

and trading conducted.'**

L138. Indeed, the available evidence suggests that the Hudson’s Bay Company was initially
invited by the Tsilhqot’in to establish a trading post within Tsilhqot’in territory.*** However, as
this example demonstrates, the Tsilhqot’in retained the authority to subsequently revoke
permission to use or occupy Tsilhqot'in lands. A notable example, already referenced, occurred
when Chief Allaw acted on his mounting grievances against Chilcotin Post employees
(particularly head trader McBean) by ordering him “off from his Lands immediately, so that they
[Tsilhqot’in] might have the pleasure of burning the fort”. >3 It is clear that the traders did not

consider this an idle threat,'¥®

1139, Permission to use or occupy Tsilhqot’in lands could also be acquired by marriage,

although this was not an absolute right.'**” Several Tsilhqot’in witnesses provided examples of
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non-Tsilbgot’in people gaining access to Tsilhqot’in territory through marriage, **2 including
some of the first white settlers.”® For example, Manning was married to a Tsilhqot’in
woman, >*° thereby acquiring d tolerated pass to access Tsilhqot’in land,!*! According to Chief
Ervin Charleyboy, the only reason why Manning was permitted to stay in Tsithqot’in territory
was becaﬁse “he was living with Chief Alexis’s daughter. That’s the only reason why he was

there” 1342

1140. Again, the Tsilhqot’in always retained the right to revoke lawful permission to enter and
stay on Tsilhgot’in [ands. Manning again is an apt example, Although he initially entered the
territory and was tolerated due to his relationship with a Tsithqot’in woman, he wore out his
welcome by fencing off a prime occupation site of the Tsilhgot’in,'** preventing Tsithgot’ins

from using it'*** and tilling the land,**®

4 1346

which was perceived by the Tsithqot’in as *wrecking the

lan

1141, Permission to use or occupy certain Tsilhqot’in lands could be denied. A clear example
is provided by the conflict between Chief ?Achig, a Xeni Chief, and Ed Elkins, the first white
settler to attempt to settle in the Nemiah Valley, in 1897. Mabel Williams recounted this

incident, as passed down in the Tsilhgot’in oral history:

Nits’i17in (Chief) ?Achig went there. He told them Ed Elkin cannot take this
land, it is too important to Tsilhqot’ins ... He warned Elkin, “If you move into
this area I will fight you every time I come around. If you do not listen I will kil
yOU.53

?Achig told Ed Elkin that there was a little piece of land where he could stay ...

Ed Elkin and his brother didn’t listen. Nits’il?in (Chief) ?Ach&g went to Lhiz
Bay (Lezbye) a second time to tell them. They were making coffee for
themselves. 7Ach&g grabbed the coffee pot and threw it at them. That’s when he
gotin a fight. ?Ach&g bitinto Ed Elkin’s ear. He got the best of them.

So Ed Elkin moved to that piece of land. He stayed there with a Tsilhqot’in
woman named Galtses. That’s why people call that creek Elkin Creek, '

1142, Several other Tsilhgot’in witnesses corroborate Mrs, William’s account of the first settler

in the Nemiah Valley."™*® The oral history account of Efkin’s interactions with Chief ?Achig are
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confirmed by Mr, Elkin’s own account of these incidents, as set out 1n a letter to theA Or

General *%

1143, These incidents illustrate the basic premise that while non‘TSﬂhqot’m
use or occupy Tsilhgot’in lands, it was on the terms and conditions set byth
demonstrated by Elkins’ eviction, the Tsilhgot’in proceeded to énfo i ]
Crown’s assertion of sovereignty, into the 20" century. Set’tlers,.h.__
Riske and l\/IcIntyre”'-52 who respected or at least abided by Tsilhgo
permitted to stay, whereas settlers who flouted Tsilhgot’in taw én"d.:
Manmng,I3 *3 the Elkins brothers Franklin,"*** Hewer'*** and Salmon

Tsﬂhqot in lands or killed.

1144. As David Setah testified, “[t]he first Buropeans to enter our count ;
permission, and when we told them to leave, they left... [and] when ¢

without permission we drove them out”,3*

(B):  RENTSAND TOLLS

Tsilhqot’in ]ands As descrlbed by Foster “[t]he Tsﬂhqot in had a. lon
requiring, payment of some kind for using their land, as the fur traders
tried to maintain Fort Chilkotin on a permanent footing”."*** Chief Ervif;;j;
the same principle when he testified, “When you’re using Tsilhqot’in'ner

pay”'1359

J; you have to

1146. Tsilhqot’in expectations of payment recur as a theme throughout the C- it cotin. Post

journal. Once the Post was established, Chief Allaw expected payment for penmtt_ g 2

occupation of Tsﬂhqot in lands. There are several references in the Chllcotln Fort Joumal to

1360

“presents” given to Chief Allaw, ™" including a notation on October 25, 1837, which states,

“The Chief Allaw has come in... I gave him his usual full }t)resent”.1361 In addition to these - - 4

{
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» 1o Chief Allaw, the historical record shows a number of other' gifts présented t

“presents

Tsilhqot'in chiefs'*®? and to other Tsilhqot’ins who did business with the fur traders.

1147. Handing over the presents was done with an air of expecfatibn on the pa

rather than generosity on the part of the newcomers. For example, the gifts wei

the “usual present”md', “ordinary present”ms, “ordinary allowance™ %,

369 I !
“custornary presen’t”m’8 and “accustomed present””" . Dr. Coates, an eminent 2

contact experience, stated, “[t]he giving of presents indicated acknowledgemetit ¢

role and, in my opinion, an implicit recognition that the traders knew they were on

' territory”.1370

1148. Tsilhqot’in expectations of payment for use of their lands is further demenstta

experience of early settlers on Tsilhgot’in lands, a few years after the Chilcotin War ¢ledr

territory of whites. As Professor Foster observed, at first the very few settlers that dared.

the territory “did so only after obtaining the consent of the Tsilhqot’in”.1371

1149. Two of them, Riske and McIntyre, were permitted to settle on plots of Tsithgot’in landm
exchange for payment. They desc :

1872:

On our coming to this place the Indians here professed themselves friendly and

- agreeablé to our settling here, and on the whole they have acted so far towards us,
very peaceably. They have always however considered the land theirs, and
that we are beholden to them for it, and occupy it on sufferance. We have
always avoided arguing it with them till some one in authority could come and
explain to them their duties and rights. Our all being invested here, we have been
anxious to conciliate them, and to that end we enclosed and ploughed land
for them, giving Potatoes to plant and water to irrigate as also Potatoes to
many out back, and the privilege of gleaning in the fields in harvest."” 2

Ten years later Riske and McIntyre were still describing themselves as “inhabitants of the
Tsilhqot’in who were living at... sufferance.”*” In other words, as Professor Foster notes, “the

Tsilhqot'in were behaving like landlords ...”.”"

174 CHILCOTIN WAR UNIT PLAN 63

ribed their situation in a letter to Governor Trutch, writteii in. "




1150. Riske and Mclntyre’s letter to the Governor was prompted by amo_re'r_eé'eﬁt amvaL Tohn
Salmon, who had taken up Tsilhgot’in lands and was not behaving like éprudent-,stcngnﬁ;. 1375 Ag a

result, wrote Riske and Mclntyre, Salmon was:

told by-the Indians that he must leave that that was their land and they d;‘d?
want White men to live on it.... Alexis as Chief of his band had promised his .,
protection and that none would ‘be allowed to molest any going in there. But S
lately he has béen telling Mr. Salmon that he did not want him to stay theré and'a.”
few days ago told him of his bemg about to go out to Alexander and that he. must'
be gone efe $6 many days or expect to be killed and have his stock rin off 2 as
some of the Stone Indians were determined on doing so Mr. Salmon had: full -
mformatlon from others that such would be the case.'*"®

Chief Justice Begbie later recorded Salmon as statlng the Indians were about to take my hf

did not leave immediately”.””’?

1151, In addition to “rerits” for settling on Tsilhiqot’in lands, the Tsilhqot’in expected and
exacted what were effecti\?ely “tolls” for traversing their territory. The historical record
furnishes numerous examples. In 1861, Robert Homfray, who aitempted to survey
Waddington’s possible route from “Bute Inlet across the Chilcotin Plains to the rich gold fields
of the Cariboo”, took with him “some béads and trinkets as presents for the Indians in ordef tfiat

they might deal kindly with us while we were passing through their territory”f378

1152, Professor Hamar Foster recounts the tr_oubl‘es, encount'e;fed by Peter O'Reilly, as a
commissioner, and Marcus Smith, as a surveyor and representative of the federal government, in
accessing Tsilhqgot’in tefritories until they hired Tsilhgot’in guides.®” As summarized by
Foster, “tb]eginning with Robert Homfray’.s expedition in 1861 .., it appears that évery party
that passed that way had to obtain guides and give presents in order to ensure safe passage into

Tsilhqot’in temtory” 1380

1153. Dr. Coates agreed that the most important illustrations of Tsilhqot’in law and authority
were found in “the ‘newcomers’ acknowledgement of, and respect for, Tsilhgot’in control over.
traditional territories and their pattern of extracting payment for traversing their lands”."**' Dr,

Coates describes Marcus Smith’s journeys into Tsilhgot’in territory on behalf of the Canadian
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Pacific Railway and the federél government, and stresses “[t]he signiﬁéance-of these ilri.‘itial _
exploratory journeys rests primarily with the fact that Marcus Smith, Deputy Engineer in Chief
of British Columbia, worked with the Tsilhqot’in guides and, in 1872, paid them a fee, or a toll,

. .o 382
for access to their territories”.!

1154, Similarly, “in 1875, Marcus Smith was scheduled to return once more to the area between
the Fraser River and Bute Inlet.”® In anticipation of that trip, Smith was authorized by the Hon.
David Laird, Superintendent General for .Indian Affairs for Canada, to provide presents to the
aboriginal people of the region”. 1% Smith reports on August 21, 1875, that he did in fact make

presents to the three chiefs he met on his journey, Eulas, Alexis and Anaheim."*%

1155. If payment for use of Tsilhqot’in land was not made voluntarily, it was sometimes
taken.'*® As discussed earlier, this is a classic example of different legal perspectives colliding
— what trader and settlers labelled as “theft” was, to the Tsilhqot’in, simply the enforcement of
their law.'**’ The challenge is to view such encounters not from one legal perspective or the

other, but in their totality, in light of the fact that they occurred in a bi-juridical world.

1156. Perhaps the most striking example in this case is the embittered Tsilhqot’in response to
allegations of thievery that set into motion the events of the Chilcotin War: “You are in our
country; you owe us bread”.'**® As Hamar Foster oBserves, this can be read “simply as the
words of extortionists”, but it is “much more likely the application of a legal principle”.’® As
he observes, “[t]he road crew was in their country, cutting their trees, catching their fish, killing
their game” and yet they had paid nothing for these privileges. Even Canada’s anthropologist
concedes, “this is a suggestion that there should be a guid pro quo”.'*" Not surprisingly,
Tsilhqot’in oral history identifies the failure of Waddington’s crew to make appropriate payment

for the use of the lands as a contributing factor in the ensuing war.!**!

1157. Insummary, to be safe in Tsithqot’in country, “one had to be accompanied by
Tsilhqot’in, paying what in effect was a “toll’ to enter and ‘rent’ if you wanted to stay and settle

down”.!** The fact that the Tsilhgot’in permitted such use and occupation of their lands, by

376 CHILCOTIN WAR UNIT PLAN 65




consent, and at “their sufferance™ reinforces their exclusive control over the lands that “[tThey

have always ... considered ... theirs” (as described by Riske and I\/I(:Intyre).w'93

(C) FEDERAL CROWN RECOGNITION

1158, In what Dr. Coates described as “an extraordinary step in the history of First Nations-
government relations in British Columbia”, the federal government recognized Tsilhgot’in
authority and control over their lands, and that the Tsilhqot’in were the appropriate authority to

deal with concerning entry and use of their traditional territory.'**

1159. In 1872 and 1875, Canada sent its surveyor Marcus Smith into Tsilhqot’in territory as
part of its reconnaissance into a pacific route for the railway promised to British Columbia at
Confederation. That the Tsilhqot’in had exclusive control of their territory is supported by the
fact that Marcus Smith, on behalf of the federal Crown, in a very unusual transaction, paid the

Tsilhgot’in in respect of the proposed railway. '

1160. Dr. Coates explained that the position of the Government of Canada in 1875 was that,
“native people had an interest in the lands of British Columbia that limited the absolute property
of the province and should be extinguished by treaty”."**® Given this historical context, Dr.
Coates indicated that the federal government well understood the significance of the gifts given
to the Tsilhqot’in and the recognition of Tsilhqot’in demands for payment to cross their territory.
“The nature of the commentary between Marcus Smith and government offictals makes it quite
evident that the government knew precisely what it was doing, including raising Tsilhgot’in
expectations” but that' the government went ahead with their plans because of the high priority

attached to construction of the railway."*’

1161. Dr. Coates concluded that, “;[he federal government, through the instructions given to and
actions of Marcus Smith, recognized the Tsilhqot’in to be an organized society with control
over their traditional territories”.!** Further, “Marcus Smith established formal and
politicized relationships with the Tsilhqot’in, in accordance with their understanding of their

control over their traditional lands™."**® Dr. Coates explained:
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the federal government, through agents and officials like Marcus Smith, provided
the Tsilhqot'in with specific indications that they recognized the Tsilhqot’in as
a people, acknowledged their control over traditional territories, and were
anxjous to resolve outstanding land issues through some form of formal
process, ‘(‘;moonsistent with the federal treaty-making activities elsewhere in Western
Canada.

\

(vi)  The Effectiveness of Tsilhqot’in Exclusive Control

1162. Finally, the facts of Tsilhqot'in exclusivity speak for themselves. The intention of the
Tsilhgot’in to control their ancestral lands, and their capacity to do so, is evident from the fact
that,' from Jong before contact until well after sovereignty, the Tsilbqot’in maintained exclusive

control over lands that includéd the Claim Area.

1163. From the onset of the written record, no credible evidence reveals any other First Nation
maintaining a sustained presence in the Claim Area. To the contrary, Dr. Hudson concluded that
“the available historical and ethnographic literature indicate that there is no evidence that any
other First Nation other than the Tsilhqot’in occupied the Claim Area in the period prior to
184671 Mr. Dewhirst similarly indicated that the available record points forcefully to
exclusive Tsilhqot’in occupation of the Claim Area from a period long before sovereignty.**?
Indeed, the archaeological record indicates that Tsilhgot’in occupation of the Claim Area has

. e 140
been exclusive for centuries. 3

1164. These results speak to the effectiveness of the Tsilhqot’in system of control. Hewlett
notes, “[w]hereas another group might have developed a pattern of avoidance and retreat in the
face of encroachments or threatened conflict with others, the Chilcotins had developed a pattern
of warfare in self-defence and in aggression against weaker groups such as the Homathkos” "%
By the time European explorers arrived in what is now British Columbia, the Tsilhqot’in had an
established reputation as fierce warriors, who were prepared to protect their territory and their

: : i
people from unlawful incursion. 403

1165. This view of the Tsilhgot’in recurs frequently in the historical record.”*® The depth of
the fear of the Tsithgot’ins may be measured by Connolly’s Report of 1827, in which he states
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that even those First Nations who had not been involved in conflict with the Tsilhqot'in preferred

starvation to risking conflict with the Tsilhqot’in:

For altho’ the Indians residing in the immediate neighbourhood of Alexandria
only, were concerned in this wir, all others attached to that post were nevertheless
influenced thereby, and from an apprehension of being involved in the
quarrel, retreated, on the first appearance of hostilities to the eastward of Frasers
River from which they must not return until the commencement of winter...
Some idea can be formed of the Terror which existed amongst them, from
the circumstances that they chose rather to expose themselves to certain
starvation than to the main chance of being molested by the Chilcotins, for
their retreats after did them no possibility of providing salmon for the winter, and
they have in consequence suffered much,'*"" '

1166. In 1829, George McDougall, the man in charge of establishing a trading post in Chilcotin
country wrote: “I have not been able to prevail on any Indian of this place [Alexandria] to go to

the Chilcotin country, several promised but afterwards declined going under various reasons.”**%*

1167. Even when other First Nations were in Tsilhqot’in territory by invitation or consent, it
was apparent that they understood that they were guests in Tsilhqot’ in territory, under
Tsilhqot’in authority, and more importantly, that permission to stay could be revbked at anytime,
In 1839, the Chilcotin Post Journal recorded that, “{t]he Chilcotin gave our Atnah (Barre) a
broad hint to leave the Ft. along with a few, say 3, of his friends here, & to lose no time to be off

at their own place, which they readily obeyed so that I and Charlos are the only two in the
Ft,” 1409

1168. Hewlett noted that in 1861 an exploration party at Bute Inlet “ran into difficulties due to
the inter-tribal hostilities which existed, probably between the Homathko and Chilcotins. The
Bute Inlet groups asserted “,..that two days journey up the river a tribe of Indians dwelt
[Chilcotins] who would kill them.”*'® In spite of being offered a large sum of money the coast
Indians refused to go with the explorers.” 141 rewlett adds, “Major Downie’s party also
experienced the Homathkos’ fear of the Chilcotins”'*'? and The Daily British Colonist reported
that Captain Taylor’s party “proceeded three or four miles up the tiver [Me-mi-er, Mimiaya or

Southgate] against a rapid carrent and encamped for the night. The Indians at the head of this
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tiver are called the Bch-e-nam [implicitly the Chilcotin], and were represented by the Indiaﬁs

(who seemed much alarmed at the prospect of encountering them) as very bad and warlike”. 1413

1169. In 1864, immediately following the events of the Chilcotin War, Chartres Brew travelled
to the site where the road crew were kii‘led just above the Canyon in the Homathco watershed
and wrote to the.Colonial Secretary that his guides, ‘.‘the lower Country Indians [were] so scared
that they would not yenture one hundred yards into the interior unprc:’tected”.1414 Implicitly, the
lower Country Indians werc afraid that they had crossed into Tsithqot’in territory and were
risking the consequence of doing so without permission. Mr. Brew’s companion at the time,
Alfred Waddington, later confirmed that the initial Toad crew and now Brew’s party had indeed
ventured across the border of Tsilhqot’in territory when he stated in his deposition that, “the
massacre of the party took place on Chilcoaten territory, which the trail had entered for several

rmles” 1415

1170. Six years later, while on a survey of the Homathko River and located in the same
proximity of the massacre site, George Hargreaves recorded in 1872 that his party’s Indian
guides, “will not go into the Chilicootan Country for love nor money. #1416 The same year,
Marcus Smith noted that, “the Clahoose Indians were getting tired of the work and would not in

any case go beyond the foot of the Canyon, as they were afraid of the Chilcotin Indians™**"

1171. The conclusion to be drawn from such incidents is inescapable: non-Tsilhqot’in guides
deserted 19" century explorers and government officials at the borders of Tsilhqot’in territory
because they “recognized they were at a boundary, and that, without permission to enter, they
risked violating Tsilhqot’in law”. 1418 Marcus Smith reported that even the “warlike” Eucletahs,
secured by Smith as packers for O Reilly, “threw down their loads, ran to their canoes and made
for their homes with all possible speed ...” when they heard news of Tsﬂhqot’m approachlng

In Professor Foster’s words, “they behaved as though a legal regime other than the British was

still in place, one that was also backed by force”. 1420
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1172, It is worth recalling the distinguishing features of Aboriginal t1tle McLachlm C J.,in.
Bernard, described the type of facts that demonstrated Aboriginal tltle to the land, in the

following passage:

Aboriginal socicties were nlot strangers to the notions of exclusive physical
possession equivalent to common law notions of title ... They often exercised
such control over their village sites and larger areas of land which they
exploited for agriculture, hunting, fishing or gathering. The question is
whether the evidence here establishes this sort of possession.

1173. The evidence here clearly “establishes this sort of possession”. The Tsilhqot’in were “hot
strangers to the notions of exclusive physical possession” over their lands — this was a central
operating principle from the time of their distant ancestors, and a law that they enforced without
impunity on all who would intrude into “their village sites” and the “larger areas of land which
they exploited for ... hunting, fishing or gathering”. They marked their possession of these lands
by means as obvious, unmistakeable and at least as effective as the fence that a farmer erects

around his fields.

1174. Aboriginal title is established by Aboriginal practices that, from the Aboriginal
perspective, resonate with the concept of exclusivity. Tsilhqot’in occupation and control of their
territory cannot be described in any other way. Professor Foster made this point forcefully in his

expert report,

In a celebrated essay on the concepts of property and adverse possession, Carol
Rose wrote that “possession means acts that ... arrest attention, and put
others claiming title on notice.” She added, “Possession as the basis of property
ownership, then, seems to amount to something like yelling loudly enough to all
who may be interested.” In my opinion, from the time of first contact the
Tsilhqot’in did things that definitely got the attention of the traders and
colonists, putting them on notice. And often — at Fort Chilcotin, during the
Chilcotin War and in the 1870s, for example — they yelled very loudly,

indeed.'**!
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- The Chilcotin War

TEIhts uwelt’i
‘they were in battle with each other’
The Chilcotin War

This story was told by Mabel Alphonse to Bella C. Alphonse in November
1979, It was transcribed and translated by Bella C., Alphonse in March 1980.

Yagh ... Béndzi hts’at’in, nadah 7etsu,
Nénjan, néndéwh nén gagathchuw Nengayni nén.

Lha miduw deni towh Wwedilh ts’eglt’in.

Miduw nén deni baxdgwétalyith, lha ts’eglt’in,

"Deni nénddan-ah nexwetah héyash Teyen 1s'ddil?ish haghtitin-ah” jedih ts’edih.
TAn Tegih gljet’in,

?An xenink’an, midla sayélhdaghini, ?eyi sdh, Petsu ghili,

Bedzagh dindZ sinsh. Becehi t'4d ?elhidaxéil’un.

Hink’an beye?ilghil 2eyi tg’alilh,

Giiyen, ?Antéwdn betsu ghili 2eyen miduw gha Sedah,

“Lha miduw towh saghiydlh, Nélh Pelhétdchelh ghun.”

“Seqén hunest'in. Tawest'in, seqen Is'én Pesldx.”

?Elhtin ?igwedetistd’dn, ?An, giy[i] mila chuh ?efhanx gwetah dalhdil,
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Yeivan, Tan gan fhajid chuh'?agil;;%'ét’i gilih, Deni lhe?albdh bélh 2agwat'in,

2An Zeven besql 2yav( ts*éddghini, 7even chuh bélh ZTdewat’in,

7An gi?én deni than bélh 2agwat’in, 2An. sid Tha dend ghuzi ?cgwebivencien,
2An, ?egh 4ntah Peyen-a, Jugich’id deni ts'¢n jegwaghith

G diddh gat®'s Zevis .

Ts’evan, go Telhtin hint’i tah, gd stigah, lhiz, Diddh gat¥’i. Midud is'eyan, gatd'i

9Ugich’id jegwaghilh 7eyen haguts’aghilh?in,

K’és ch'élégutd’ezghén ghill sah, xadeddh, 7eglh lha Pegwévenedén,
Xevah néyax Kenal ts'én guts’énighin,

?An gugén chuh Zelhida]?an. Chin bid 2elhidai?un.

Naélhiny bevex gwah chuh gugits’en chin bid 2¢ThidAl?6n,

K'dn, sid setsl ghili, %etsu beta ghil Zeyen, “Std Iha dent cl'dddslil hasi'th, Lha deni

ehddéstil hdstt ni
"Egwéchtih nengdgint’dh guis’aghilhiin.
2An giyen besql vayi ts'edaghini 7eyen chuh ?ihudaghintén,
i\ nentd natchid Pegtih nin Tha nesétdSinx” ts’e’-dih.
7Egih géjigh, betd nalchud.
?An ghyen betd lha deni ch’adflil 7even nayilchad.

TAN ‘71'~ avi deni xeded deni e’ &difagh saghint’i, 7an kK'an Teven Tha tfits clh

?An, vax Kendl guis’'énilah gon pufédétd’edil'un,

Etsu betd ghili 7even naihiny Zesdéd, jaded gulj, Tesdéd ch’iis’jlhtin Pevi gun

is"enilhtin.
.Gt fadate§ gweni?a 7egun hinlehuh nanambin.
G, nénjan be?adqi nadilhya ?eyi yetowh nadithya naligan denfsh,
Wtsu ghili gadenish. CheZich’ed jedalts’i, 7egun nantled denish.
TEisu ghili, betd ghili, lha Jegwébivenesén.
Gi[veln ?fvav( dza gwébiyencien,
tyavi Thésni Zeyen ?Efsu gunagh ghaghint'l.
K’an gi[veln betd Zeyen lha deni ch'adilil, gdn ts'ilhelrad.

Névéx Xenf deni shuh bélh Zagwat’in ts° *edenish. Lha gughuzf gweyenescn.

21 tavima, [ha gughuzi gwebivenc$én, Gan, “Etsu Topth dza jid sélh nagw ClmShff

[ha ... deni sinchuh hughizin ghili sdh, gdn jinasesned.
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The Chilcotin War

2An, néndid, tixénidax-an. K’an Teyi, vid, guch’dh ninats’endil.

Gun, Paul Déminic betd ghili, Ddminic ts’4di haghint’i,

Néyax Kendl denizé?é5tl"ux Tegun deni ch’4h ninanjah.

Chunchuh néyad, yix Lhusch’ez deni, yagh, Lashwi Shadiman, Shadiman t8’édi
saghint’{,

Beta feyen deni ch’éh ninanjah,

Guzédéts’etat’ulh, qiné gunchagh nendaguts’énilah.

Giéngt sétlul gént'i yéx nddaget'

Nenk'ed Tevi guiénébilhts’cdenaghilah.

K’an did jeyech’ed tenddalya Teyi gwelagint’i, 7ilhch’es tah glghfzoz. Nédajaghil L.

7A1h74d4h hadaghini nih, “I ha deni ch'ddéshil, sid lha deni ch’ddéshil” ni Teglh.

Lha deni ch’a ch’adinil.

Mhés lhe?agilhchéd jid Tegun, The?aghitéd haghint’i.
9Egih hink’an ch’adéjagh, ghyen 7Etsu betd ghili 7eyen.
Gagéhnih 7egih, 7egih dzd jid ?cgwéyene'ﬁcn.

" Yagh ... Béndzi hats"at’in, nadah Yctsu,
-ah Puntzi-Lake they-did-that she-narrated Grandmother
Ah, Granny [Tudud] said that it [war] happened at Puntzi Lake.’

Nénjan, néndéwh  nén gagithchiw Nendayni nén.'
right-here around-here land all-over Indian  land

1t was Chilcotin Indian land, all over around here.’

Lha miduw deni towh’  Wedilh ta’eglt’in,

not whiteman person amongst they-will-come they(notywant

! Note that there is no verb in this sentence. With a zero copula, the subject of the sen-
tence is nén ‘land’. Nengayni nén is a complement (predicate NP).

2 Jeni towh ‘amongst people’; deni refers to Chilcotin people.
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Appendix

“They did not want the white man to come into their territory.”
Midust nén deni  baxagwétalvilh,” lha ts’egdt’in,
swhiteman land petson from-him-he-take-away mnot oneswant

“Thev did not want white men to take land from their poopls.”

“Deni néndan-ali’ nexweiah  hévash®  Peven’ 15" dditish
persen who us-amongst he-come him  we-kill-him
haghtitin-ah”  jedih is’edih, : ‘
we-will-do-that they—said‘ one-said 7 |

Ti was said that they said, “We will kill whocver comes into our territory.™

* Thiis is a complement clause, which has an incorporated P (ha « be-gha). Note that

the matrix clause is proceded by ha (negative preclitic). - s

* The enclitic hal-ah, which occurs with or without a high tone, has no definable lexi- 3

cal meaning. It is often affixed o a question word. It is also affixed to a verb.
% The lexical aspect of this and the following verb is usitative (marked by -sh in the stem).

This is a relative clause, which is a topic‘object of the follewing clause, The stem -7/ has a

A e

very broad mearning “to do, the exact meaning of which is determined by the context.

® This is a topic matker referring to dens néndén “whoever’, which is the object of the
following verb,

* “This is the last clause df a direct quote, which is a complement of jedif ‘they say’,
which in turn is a complement of #5'edil ‘one says‘it is said’, The whole sentence has the

following nested embedding structure:

[i[[deni nénddn-ah nexwetah hévashyjye Teven {s'adil?ishlyy

person  who amorgsi-us he-come  Top  we-kill-him

haghtt'in-ahle; jedihls. ts'edih]ys.
we-will-do thevesay one-say
¢lif. ‘Tt is said that thev said thai “we will do that we usoally kil whoever- comes

amongst us,”")
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7An° Tegih  gdjet’in,
then  that-they-are-doing
“That’s what they were doing.’

?An xenink’an, mla sdyélhddghini, '?eyi9 sah, Petsu ghili.10
finally mule she-probably-meant that probably grandmother she-was

‘Finally, my late Grandmother must have been referring to those mules.’

Bedzagh dina%  sinsh. Bechi t'4d Zelhidaxétl’un,
i's-ears it's-long really it's-tail by they're-tied-together

“It had really long ears. They were tied together i)y thelr tails.”

Hink’an beye?iighil'' Zeyi tsalilh.

and their-back-is-packed that one-is-bringing-them

“They were leading them with packs on their backs.” (lit, “their backs are packed, that
péople are bringing”)

Giyen,  2Antéwén betsu ghili  7eyen'” midu%  gha Sedah.
that-person Antoine  his-grandma she-was her  whiteman for she-stay

“The late Antoine’s grandmother was living with a white man.’

® This word, which has no definable lexical meaning, often occurs af the beginning of a
sentence. This must be an idiosyncrasy of the narrator, See the following sentence.

? This demonstrative cum topic marker refers to mala ‘mule’,

10 2Eisu ghili ‘my late grandmother’ can be analyzed as a relative clause [?etsu [ghilf]sve
‘my Grandmother who had lived'.

1 This is an NP zero derived from a clause, to which 2eyi (Top) refers, and the topic
marker (Zepi) is a direct object of the verb ts'alilh {ts’e-ghe-lilh} ‘they are bringing
them (prog)’.

I This topic marker referring to *Antoine’s late grandmother” is the subject of fedah

‘she is staying/sitting’.
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"Fha midub Iowh saghivdih,””  Néth Yelhéidchelh  ghun”
not whiteman amongsi vou-travel  you-with i'll-happen  it'llbe
(she was told) “Do not travel with the white man or you will be snvolved.”

“Segén . humestin. Tmiestin, seqén is'én Pesldx.”
my-husband Fove-him Ume-not-concerned my-husband to I-will-be
(she repiied) “Tlove my husband. I'm not concerned about me. Twill be with my husband.”

Thibtin Zgwedetisté'an, " 7An, givli] mala chub %clhans gwetah™ délhdil,

gin tt-stari-io-be-heard that mule too  allover thercdn they-ran-off
‘Gunshots werc heard. The mules ran off into the wooded area.”

7Evdn, ?an gin lhajid chuh Yapgweét’i galih. Deni - lhe7athah

and-then just noway siill if-will-happen it-was person quite-a-fow

bélh  Zdgwat'in,
with it-happencd

‘And it couldn’t be avoided. Quite a fow people were involved.”

TAn Zeven besgi Yfyayi ts'édaghing, %eyan  chuh bélh Tdgwatin,
him  his-child ?Iydvi onc-called that-one too with it-happencd

“His son called 2Tvayi was also involved,’

?Angi?%n  dent  lhan bélh Pigwat'in, ?An, sid lha deni ghuzi

furthermore person many with it-happened I not person name

* There is no subject prefix rre- (= #) in this verb, This is due to denasalization in the

narrater’s dialcet; that is, saghivdlh = saghinydlh.

" The prefix 7i# (in this verb) is extensively discussed in the book, Tts function is not Lo

vet fully understood, bui it is inferpreted as a contracted topic marker. In this‘sentence,

it refers to the gun,

1 fah *among’ is a postposition, which is inflected with gwe- (impersonal profix, refer- .

ring to a place or time),
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egwebiyenedén.'®
I-know-about-ijt

“There were many more people involved. I don’t know the people’s names.’

?An, 7egd ?4ntah  Zeyen-a, Tugichid deni  ts’én jegwaghilh.
then so-it-was that-one store person to  they’re-carrying

It was really the people who were packjng the store.’

Go diddh gat®t - Teyi”
like what everything that
‘They had everything.’ (lit. ‘whatever everything that [was]’)

Ts’eyan, g ?elhtin hént’i tah, gi stgah, lhiz. Diddh gats’i.
groceries like gun  itis  like-that like sugar flour what everything
Midud ts'eyan, gatdi
whiteman groceries all ‘

‘Such as groceries, guns, sugar and flour. There (was) everything. All of white man’s

groceries,’

qich’id  jegwaghilh 7eyen'® haguts’aghilh?in,
store they—afe~packing them  somebody-did-that

1t is worth discussing the morphology of this verb (‘to think, to know®) here, because

the morphological structore is not transparent, The stem of this negative verb is voice-
less (-8én), which is due to s5- (Isg subj). The disjunct prefix(es) Zegwé must be ad-
verbial or thematic, bi-# {be-?i#} remains as a problem not fully understood, and ye- is
thematic in position 4; then ne- must be an aspect prefix in position 3.

'” There is no verb in this sentence. Note that diddh is did + -Gh (Q).

" Peyen isa fopic marker (referring to ‘the people who were packing the store’) that is
a direct object (of the verb that follows), i.c., ?even is co-referential with the object
prefix gu- (of hdaguts'aghilh?in), and the default subject prefix is'e- (;9 t5’a-) of the

verb refers to the Chileotin people who attacked the store,
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It was the people who were packing the store that they [the Chilcotins] atiacked.’

K és dhrélégui’ezghdn ghill sah,”  xddeddh, Zcgih tha “egwéyenesin,
just-about they-all-got-killed it-was probably den’t-know that  not I-know-abou-iz
“They probably all got kifled. T don’t know aboui that.’ (it ‘it was probably the case
that all got killed, T don’t know about that.”)

Keyah néydx Kendl  ts’én guts’énighin,
that's-why over-that-way Quesnel to  one-brought-them

‘That’s why they brought them over that way to Quesnel,’

?An gugin chuh Zelhidal?an. Chin bid ?elhidal?dn.
their-arms toc  they’re-ticd-together chain with they're-tied

“Their arms were alsc tied together, They were tied together with chains.’

Naslhiny beyex  gwah chuh guqit¥’en chin bid  2elhid4l?dn.

horse  it-under there too  their-legs chain with they’re-tied-together

Their legs were tired togeiher by chains under the horses.’

K'an, sid setsi ghill, ?etsu betd ghili  7Teyen,
now, me my-grandfather he-was grandma her-father he-was him
Sid ha deni ch'déshit' hastin®  Lha deni  oh'ddestil hdsti® i

me  noi person Bkl Iam not person [-kill - Tam . he-said

i . . L . . :"'_ n
? sak is a modal enclitic, and ghilf can be interpreted as a mairix clause or an auxiliary .

verb,

el o v . .
* This word is not a vyerb,

! The stem -ti! (perf) of this verb “fo make sg O (neg)’ means ‘to kill sg OF with th_e'théé :

matic prefix ¢/’ The plural counterpart of this verb is ~ghdn (perf) of ch'élégues'esghdn -

‘to kill pl O

4y \ . . i . .
* This verb, ‘Tam, I do’, & analyzable as an auxiliary verb encoding a mode (emphasis).
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‘As for my late (great) grandfather, my grandmother’s late father said, “I did not kill a )

man, I did not kill anyone,*’

TEgwéchth nengdpunt’sh guts’aghilhtin,
regardless  it’s-still-like-that somebody-brought-him
_ ‘Regardless, they still brought him along.’

7An gliyen besgi Hyayi ts’edaghinf™ Teyen chuh tihudaghintén,
that-person  3-child ?fydyi he-was-called him(Top) too  he-was-brought
‘His son, called ?fysyi was also brought,’

“Nin nentd nalchid™ Zeguh nin  lha neiétd$tlux” ts’édth,
you your-father you-take-back then you not you-won’t-be-tied one-said

‘He was told, “You take your father back home, then you won’t get hung, *’

TEguh gajagh, beta nalchid.
then that-he-did his-father he-took-him-back
‘He did that, he took his father back home.’

?An glyen betd lha deni  ch4dilil®* ?eyen nayilchud
that-person his-father not person hekill  him he-took-him-back

% This relative clause modifies gitven besgi “that person’s child’,

M Nanlbhlﬁd is pronounced as nalchid (due to denasalization).

*This is a relative clause that modifies guyen betd, _

* The lexical aspect of this verb is reversative, marked by na# and ;- (which corre-
sponds to If in non-reversative themes, e.g., f'ilhchiid “someone took him’). So,
nayilehud derives from {yes-s-D;-thi-chud} with the addition of a derivational aspect,
na# (reversative) and change of the classifier from Jhe- to [, i.c., {naftyes@s-@y-1h,-
chiid} ‘he (&s-) brought him (yes-) back (na#). This structure surfacés as na-yi-i-chid
via aspect inflection. Note that the prefix ye- is realized as 34-. This suggests that the
inflectional aspect prefix is i-impetfective + H. The status of this high tone, which

occurs in many other derived (secondary) themes, cannot be determined.
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598 Appendix
“He took back his father who didn’t kill anyone.’
?An 7viyi deni  xeded  deni ch*édiligh™ saghint’s, Tan K'dn %even

Plyavi person himself person he-killed ii-probably-was now him
lha tlig*élh, . "

not he's-sent

“fyvayi himself must have killed somebody, but he didn’t get sent there,’

?An, yax Kenal  guts’énilah gun  guZédétd’ezil’un,
thai-way Quesnel onc-took-them there one-hang-them

‘They wero brought to Quesnel, where they were hanged.’

"Hisu  betd ghili  ?even naslhiny %esdéd, jaded guli,™
grandma her-father he-was him  horse  stallion themselves fi-is
Jesdéd ch'its’ilhiin Zeyi gun is*enilhtin,

stallion they-put-him-on that thai-way one-brought-him

‘Grandmother’s deceased father (and his family) had their own siallion horse, whick -

they got him to ride, when they brought hitn there.’

G fadate§ gweni?a Tegun hinlehuh ndnambin,
then wave ‘i-extends-along there even it-swam-across
It (stallion) managed to swim across the wasy water {Fraser River) that flows along

there.”

* Compare ihe stem ~ldgh of this verb (affirmative) with -5 of eh'ddifil *he didn’t Kill . :

O’; the final -/ is a negaiive stem suffix. -

~ This word is spelled as guliny in communitics where the rule of denasalization docs

not exist,

b . o o . . o
tadates gweni’a “waves that extend along’ = a body of wavy water (river). The h_lg_h .

tone on the adverbjal prefix nd# ‘across’ of the verb ndnambin spreads to the prE-_ﬁ?'E__I_‘-'d#
(continuative), i.c., ndnambin — néndmbin. However, the spreading tone is not ma_'r_ked,

as it is predictable.
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Gu, nénjdn betadqi  nddilhya ?eyi vetowh nadilhya  naltéén  denish.™
then here  its-females they-are them among:hem if’s-standing we-found she-says
‘She says, “We discovered him [stallion horse] amongst its (female) mates over here
{Chezacut).”™

?Etsu  ghili gidenish,  CheZich’ed jedaltd’i, ?Pegun ndntled denish.
grandma she-was that-she-says Chezacut  they-lived there it-ran-back she-says
- ‘That’s what my late grandmother said. She says it (Stallion) went back to where they

used to live at Chezacut,’

?Etsu  ghili,  betd ghili, lha ?Zegwébiyenedén,
grandma she-was her-father he-was not about-him-T-know

‘I do not know about my late grandmother’s late father,’

Gilyeln Myéyl dzd gwébiyencién.
that-one ?lyayl only I-know-about-him
‘T only know about 7fyéyi.’

yayi  Ihésni %eyen 7Btsu  gunagh™ ghighint’i,
2fyédyf T-call-him-that him grandma their-older-brother it-was
“Myayi was {great) Grandmother’s older brother.’

K’an gifyeln betd Teven lha deni ch’adilil, gén ts’ilhchid.

now that-one his-father him not man hekill but he-was-taken

* This sentence is very complex. The clause that precedes Peyi (topic marker) is a

relative clause, and Zeyi reférs to befadqgi. The highest clause is denfsh ‘she says’,
which is complemented by ndltddn “we found it’. And Zevi vetowh nddithva ‘that
standing amongst them’ is the object of ndltddn. The sentence means that Grandma
found the stallion amongst the female horses, .

* Note gunagh instead of bunagh. Apparently, the plural prefix gu- refers to her great-

grandmother and her siblings,
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“As for his (2sasi’s) father, alfhough he didn’t kill anyone, they brought him (2fvdyi’s

father) along.’
Néyéx Xeni deni  shuh bélh ?agwat’in  ts'edenish.
over-there Nemiah people too with Ii-happened it's-said
Lha gughuzi gweyenedéin
net - their-names  Tknow
‘Tt's been said that people from over that way, the Nemiah people, were atso involved,

I do not know their names.’

70l tdyma, lha gughuzi gwebivencién, Gan, 7Etsu Yegih dzd  jid
oldiimer not their-names I-know but grandma that only how
sélh nagwelnish.

me-with she-t clisl

‘They're old timers, 1 don't know their names. That’s all that Grandma bas told me

about it.’

Lha .. deni  sinchuh hughizin  ghili sdh, pdn jinasesned.
not  person probably she-named if-was maybe but I-forgot

‘No ... she probably named them toe, but I have forgotten.’

240, néndid, tixénidax-in®  Klan Zeyi, vad, guch’ah afnais’endil,™

this a-long-time-ago-is now thai over-there behind-them fo-they-went

“This happened a long time ago. People followed them there (fo pay their last respects).” -

T

Gun, Paul Déminic  beta ghilf, Ddminic ts'édi haghini’l.

that-person P.D. his-fathar he-was Dominic  he's-called it-was

“*This 13 n contracted form of fidneih ‘it is’, suffixed to a temporal noun.

** The subjeet of this verb is plural inherenily matked in ihe verb stem <l ‘pl 10 867

Also note Zexd, not 2evert, The demonstraiive pronoun (non-human) prebably referste. -

coffing, not to people,

CHILCOTIN WAR UNIT PLAN 83

i T P TR T e it T

Betsa
his-faf;

“His (I

Guzéd
they're
“To ha

them [

 Géngu

like

‘Somet

** This -
‘person

~ This :

* The i



The Chilcotin War

“That one, Paul Dominic’s late father, was called Dominie.’

Néydx Kendl denizé?é8tPux® 7egun deni  ch’dh ninanjah,
that-way Quesnel person-got-roped there people behind he-went
‘He followed people over that way to Quesnel where people got hung (to pay his last

respects).’

Chunchuh néyad,  yix Lhusch’ez deni,” yagh,
again/also over-there that-way Kluskus  peeple ah
Lashwi  Shadiman, Shidiman  ts’édf saghint’i,
Lashway Chantyman Chantyman he-was-called it-probably-was
‘Also, over there,-over that-way, Kluskus people, ah ... Lashway Chantyman ...

nariic must have been Lashway Chantyman (followed them to pay last respects).’

Beta ?eyen deni  ch’ah  ninanjah.
his-father him  people behind he-went
‘His (Lashway Chantyman’s) father followed people (and paid his last respects),’

Guzédéts’etati’ulh,® qun¥  gunchagh nenddgais’énilah.
they’re-going-to-hang-therm house  it’s-big  they’re-brought-in
“To hang them, they were brought into a big house.’ (lit. ‘someone is going to hang

them [and] someone brought them into a big house®)

 Géangt satlul  gant’i yax nadaget’f.
like satl’'ul that-kind over-there they-hung-down

‘Something like sa#l'nf ropes were hanging down from there.’

3 This verb {(which i a relative clause) has an incorporated noun (deni-2d — denizé-

‘person’s neck’). The body-part term must be an archaic form; see also note 37,
* This is a compound noun, Note the high tone on den.

% The inflectional aspect of this verb is inceptive-progressive.
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Nenk’ed %evi gusdndbilblyedenaghilah.®

 still thai theirneck-one-had-it-looped-around

*Still ropes wore tied around their necks,’

- T EE . . —
K’an did jeyech’ed™ tenadalyd Peyi gwelagint'i,
now this they-itron they’re-standing that it’s-made-for
Nédajaghil ™1,

somewhere like it-went-sliding they-all-were-hanging

vilhch’es  tah  gghiziz,

“The plaiform they were standing on weni sliding off somewhere, All of them were .

hanged.’

2Alh%addh hadaghini nih, Tha deni  ch'adéslil, std Iha deni

i'strue  hesaid  he-said mot  person I-kill
ehddésiil” ni Peguh.
Ekill » he-said then

“When he =aid, “I didn’t K1l anyone,” he was telling ihe truth.’

Lha deni  ch’d chadinil ™
not person on  he-die(not)

‘He wouldn't die on them,’

21thés lhe?agilhchéd jid  Tegun, lhe?agaséd héghini'i. ™

really iP’s-quijc-a-lot how there  a-long-time-ii-was itwas

me not person

Appendix

“He was like that for quite a long time.” (He denied killing anyone for a long fime,)

i

*' Zeyi in this sentence refors to ropes. Note that the noun guzd ‘their neck’ is incorpo=’

rated info the verb. Note also that gusd retains the last vowel as is (not reduced t0 €), .

indicating that if i not fully incorparated (see note 34),

* Note that this is a ge-1e-N/P consiruction, i.e., je- (= ge- in oiher related languages)..

s prefixed to a noun (or posiposition) inflesied with ve-.
* The stem-final 7 marks negation.

* 1 is & modal auxiliary verb, encoding emphasis.
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MHaioh
then
‘He fin:

Gaséih
she-wit

“That’s




" The Chilcotin War

?Egoh  hink’an ch’Adéjdgh, gliyen 7?Etsu betd ghill  Tcyen.
then  and-then he-died that-one Grandma her-father he-was that-one

He finally dicd, (I mean) Grandmother’s late father.’

Gésélhnit" %egih, ?egih dzi jid Tegwéyenclen,

she-with-me-said then  then -omly how Iknow-about
“That’s what she told me, and that’s all I know about it.’
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Tsilhqut'in, also known as Chilcotin, is a northern Athabaskan language spoken
by the people of the Chilco River (Tsilhqéx) in Interior British Columbia.
Approximately two thousand adults in six reserves speak Tsilhqut'in, and both
spoken and written forms are taught as part of school curricula. Until now,

the literature on Tsilhqut'in contained very little description of the language.
With forty-seven consonants and six vowels plus tone, the phonological system

is notoriously complex.

This book is the first comprehensive grammar of Tsilhqut’in. It covers all aspects of
linguistic structure — phonology, morphology, and syntax — including negation and
questions. Also included are three stories passed down by Tsilhqut’in elders Helena
Myers (translated by Maria Myers), William Myers, and Mabel Alphonse (translated
by Bella Alphonse), which are annotated with linguistic analysis. The product of
decades of work by linguist Eung-Do Cook, A Tsilhgiitin Grammar makes an

important contribution to the ongoing documentation of Athabaskan languages.

EunG-Do Cook is Professor Emeritus of Linguistics, University of Calgary.

ISBN 978-0-7748-2516-0

www.ubcpress.ca
Printed in Canada
2 T on, | 9iu780 5160

Cover illustration: Kegping Tradition, by Susan Point 774182
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Exoneration Speech by Prime Minister Trudeau in the
House of Commons March 26, 2018

Today, we come together in the presence of
the Tsilhgot’in Chiefs, to fully acknowledge
the actions of past governments,
committed against the Tsilhqot'in people,
and to express the Government of Canada’s
profound regret for those actions.

We also come together out of recognition
and respect for the Tsilhqot’in Nation —a
vital partner in Canada’s ongoing nation-to-
nation efforts towards reconciliation.

Today, we honour and recognize six
Tsilhgot'in chiefs.

Men who were treated and tried as
criminals in an era where both the colonial
government and the legal process did not
respect the inherent rights of the Tsilhgot'in
people, and the Tsilhqot’in Nation.

As the Government and the people of
Canada continue to come to terms with our
colonial past, it is essential that we
recognize and support the implementation
of the rights of the Tsilhgot’in —and all
Indigenous Peoples — enshrined in our
Constitution.

The recognition and implementation of
Indigenous rights can wait no longer.

And neither should the Tsilhgot'in people

continue to wait for an apology that is long
overdue.

Long before the arrival of Europeans, the
Tsilhqot'in people cared for and protected
their homelands.

In the spring of 1864, the Tsilhqot’in chiefs
led a war party, in defence of those
homelands.

The chiefs were attempting to repel a
colonial road crew that wanted to build a
road through Tsilhqgot’in territory without
any legal agreement with the Tsilhqgot’in
Nation.

The rights of the Tsilhqot’in people to the

land, and their right to maintain and uphold

their cultural and legal traditions, were not
considered by the colonial government of
the day.

As settlers came to the land in the rush for
gold, no consideration was given to the
needs of the Tsilhgot’in people who were
there first. No agreement was made to
access their land. No consent was sought.

At the same time, along with settlement
came smallpox, which devastated
Indigenous communities across the
continent, including the Tsilhqot’in.

1
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Some reliable historical accounts indicate
that the Tsilhgot’in had been threatened
with the spread of the disease by one of the
road workers.

And so, faced with these threats, the
Tsilhqot'in people took action to defend
their territory.

After convening a council to declare war,
they attacked the road crew near Bute Inlet
and removed all settlers from their lands,
before taking refuge in their territory
beyond the reach of the colonial militia.

Not long after, one of the leaders of the
colonial militia, Gold Commissioner William
Cox, sent the Tsilhqot'in chiefs a sacred gift
of tobacco and, with it, an invitation to
discuss terms of peace.

Head War Chief Lhats’as?in and his men
accepted this truce.

As a show of good will, they rode into the
camp to negotiate peace.

Instead of being welcomed as leaders and
respected warriors, they were arrested,
imprisoned, convicted and killed.

On October 26, 1864, five Tsilhqot’in chiefs
were hanged for murder: Head War Chief
Lhats’as?in, Chief Biyil, Chief Tilaghed, Chief
Taged and Chief Chayses.

They are buried in Quesnel, BC.
Later, Chief Ahan was also hanged.
He is buried in New Westminster, BC.

24422222 2222222222 24224422242422222 24422222244

Today our government acknowledges what
the colonial government of the day was
unwilling to accept: that these six chiefs
were leaders and warriors of the Tsilhgot’in
Nation, and that the Tsilhqot’in people they
led maintained rights to land that had never
been ceded.

Even though the colonial government did
not recognize these rights, the chiefs acted
in accordance with their own laws to
defend their territory, their people, and
their way of life.

They acted as leaders of a proud and
independent nation facing a threat from
another nation.

When they came to meet with colonial
officials, they did so on a diplomatic
mission, expecting to be treated with
dignity and honour.

Their capture and arrest by the colonial
government demonstrated a profound lack
of respect for the Tsilhqot’in people, as did
the refusal to recognize Tsilhgot’in as a
nation.

Those are mistakes that our government is
determined to set right.

We now understand that the treatment of
the Tsilhgot'in chiefs represented a betrayal
of trust — an injustice that has been carried
by the Tsilhqot’in people for more than 150
years.

2
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Even as they have continued to fight for —
and achieve — recognition as the owners
and caretakers of their land.

Mr. Speaker, today the Tsilhgot’in people —
including the descendants of those six
chiefs — continue to live on and care for
Tsilhqot’in lands.

They have never stopped fighting to
preserve their territory and their culture,
right up to the historic Supreme Court of
Canada decision of June 26, 2014, which
recognized Aboriginal title for the
Tsilhgot’in Nation.

The Tsilhgot’in people and their leaders
continue to show the same commitment to
their land and to their nation that their
chiefs did in 1864, pursuing government-to-
government discussions with the
Government of British Columbia and the
Government of Canada, with the goal of
reconciliation and recognition as a self-
determining First Nation.

In February 2016, the Tsilhgot’in Nation and
British Columbia signed the Nengay Deni
Accord, a significant step towards this goal.

Less than a year later, in January 2017, we
signed a Letter of Understanding between
the Government of Canada and the
Tsilhgot’in Nation, marking another step
towards reconciliation and recognition of
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our nation-to-nation relationship.

Mr. Speaker, we know that the exoneration
and the apology we are making today on
behalf of Canada cannot, by itself, repair
the damage that has been done.

But it is my sincere hope that these words
will allow for greater healing as Canada and
the Tsilhgot’in Nation continue on the
shared journey towards reconciliation.

At the same time, we would do well to
acknowledge that for the Tsilhgot'in people,
the events of 1864 and 1865 are not
confined to history.

As a people, in particular the mothers that
have passed this history down through
generations, the Tsilhgot'in have carried
those events with them for more than a
century and a half.

The actions of the government of the day
have had a deep and lasting impact on the
relationship between the Tsilhgot’in Nation
and Canada.

Think of all we might have gained, Mr.
Speaker, if proper relations between our
nations had been established and
maintained.

Think of what it might have meant for the
Tsilhqgot’in people to have true self-
determination over their own future.
Think of the economic opportunities that
could have been realized.
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Think of what Canada could have gained
had we been open, those many years ago,
to learning about the rich culture and
traditions of the Tsilhgot’in people, and
finding for it a lasting place within the fabric
of Canada.

For the loss of that time and opportunity,
we are truly sorry.

As much as it is within our power to do so,
we must right the wrongs of the past.

And so, as an important symbol of our
commitment to reconciliation, we confirm
without reservation that Chief Lhats’as?in,
Chief Biyil, Chief Tilaghed, Chief Taqged,
Chief Chayses, and Chief Ahan are fully
exonerated of any crime or wrongdoing.

In the words of Chief Lhats’as?in, they
meant war, not murder.

We recognize that these six chiefs were
leaders of a nation, that they acted in
accordance with their laws and traditions,
and that they are well-regarded as heroes
by their people.

| very much look forward to visiting the
Declared Aboriginal Title lands of the
Tsilhqot’in Nation this summer, at the
invitation of the Tsilhgot'in leadership, to
deliver this statement of exoneration
directly to the Tsilhgot'in people, who have
fought so long and so hard to have the
commitment and sacrifice of their War
Chiefs recognized.
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Acknowledging and apologizing for past
mistakes is an important part of renewing
the relationship between Canada and the
Tsilhgot’in Nation, but more hard work lies
ahead.

To continue to work together in positive
ways that affirm the government’s respect
and recognition of the rights of the
Tsilhgot’in people.

To build a partnership that will support the
Tsilhgot’in people as they continue to
preserve and strengthen their culture and
traditions, and govern and care for their
territory as a flourishing nation.

To embrace the Tsilhgot’in Nation and its
rich contributions to the country that we all
call home.

To live up to the spirit of cooperation
between our peoples, which has always
been the unique strength and promise of
Canada from its earliest days.

As we honour the courage and sacrifice
shown by the Tsilhgot'in chiefs 154 years
ago, we fulfill that strength and that

promise.

And we do it as we always should have: in
partnership, with respect.

Together.

Thank you.
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TSILHQOT’IN NATIONAL GOVERNMENT

253 — 4™ Avenue North +  Williams Lake, BC V2G 4T4 + Phone (250) 392-3918 ¢+ Fax (250) 398-5798

PRESENTERS

Nits’il?in /Chief Francis Laceese Nits’il?in /Chief Jimmy Lulua
TI’esqox/Toosey Indian Band Xeni Gwet’in First Nations Government
& (250) 659-5655 @ (250) 394-7023

Email: chieflaceese@gmail.com Email: jlulua.chief@gmail.com

Peyal Laceese, Cultural Ambassador Joan Gentles, Tl’hesqoi Elder
Tsilhqgot’in National Government & (250) 398-6390
@ (778) 799-2145 Email: jpgentles@wlake.com

Email: chiefyaz123@gmail.com

Dr. Tom Swanky, Historian

& (778) 998-0604

Email: tswanky@gmail.com

Author:

"The Smallpox War in Nuxalk Territory."

"A Missing Genocide and the Demonization of its Heroes."

"The True Story of Canada's '"War' of Extermination on the Pacific."

CHILCOTIN WAR UNIT PLAN 93



Provincially Funded Project

All TSilhqot’in content belongs to the TSilhqot’in Nation



